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Ulica &. — Telefon St. 3122, 3123, 
8124, 3125, 3126. 

Lnseratnl oddelek: LJubljana, Selen-
burgova uL — TeL 3492 to 2492. 

Podružnica Maribor: Gosposka ulica 
St. U . — Telefon fit. 2455. 

Podružnica Celje: Kocenova ulica 
fit- 2, — Telefon št. 190. 

Podružnica Jesenice: Pri kolodvoru 
fit. 100. 

Podružnica Novo mesto: Ljubljanska 
cesta fit. 42. 

Podružnica Trbovlje: v hiši dr. Baum-
gartner} a. 

Ponedeljska izdaja „življenje in svet" K i> 

Ureanlfitvo: 
Ljubljana: Knafljeva ulica &. Telefo* 

fit. 3122. 8123, 3124, 312S tn 8186 
vsa» ponedeljek zjutraj. — Na-
roča se posebej tn velja po pott: 
prejemana Din 4.-, po raznaiai-
d b dostavljena Din R.» mesečno 

Maribor: Gosposka allea 11. Telefc* 
fit. 2440. 

Celje: Strossmayerjeva oL 1. Tai. 6& 

Rokopisi se ne vračajo. — Oglasi pt 
tarifo. 

ODLOČILNA ZMAGA ŠPANSKE VLADE 
Španska vlada zatrjuje, da je že izvojevala odločilno zmago nad 

uporniki; čijih glavna armada je skoraj obkoljena 
Pariz, 26. julija, r. Agencija >Fourmer« 

poroča iz Madrida: 
Vlada je dosegla odločilno zmago nad 

oporniki na gorskem grebenu severno od 
Madrida, kjer se je razvila skoraj tri dni 
tajajoča bitka. Vladne čete. ki so bile oja-
čene s policijo, civilno gardo in delavsko 
milico, so premagale glavno armado upor-
nikov, ki je s severa prodirala proti Ma-
dridu. Vladne čete so se trudile na preho-
dih gorovja Guadarrama ter so s tem re-
šile prestolnico. Po tej zmagi ko vladne če-
te obkolile prelaz Alto de Leon ter gorski 
grellen id ceste proti Segoviji do glavne 
ceste, ki vodi v Francijo. Na ta način je 
glavna uporniška armada skoro odrezana od 
zaledja, vladne čete so uiele veliko število 
uporniških oficirjev. Po večini so to španski 
aristokrati in pa voditelji španskih fašistov. 
General Molla se umika s svojimi četami 
preti Sesoviji kjer je seda! središče upor-
niškega pokreta. Tu bo najbrže v par dneh 
prišlo do druge velike bitke. Uporniki pri-
čakujejo ojačenja iz Navarre-

Borbe v Španiji 
bodo še dolgotrajne 
Predsednik španske vlade Girai je izjavil 

inozemskim novinarjem o položaju med 
drugim: 

Po enostranskih borbah, ki so se razširile 
na vso Španijo, lahko po pravici in resnici 
ugotovim, da je uporniški pokret pred po-
polnim polomom. Ne morem pa reči, kako 
dolgo bo še trajal smrtni boj te revolucije. 
Ni dvoma, da bo borba še ostra in da bo 
zahtevala š e mnogo žrtev. Pomisliti je tre-
ba, da gre za največji vojaški upor, kar jih 
pozna burna zgodovina Španije. Nadmoc 
vlade se vidi že po tem, da ima v svojih 
rokah tri največja in najbogatejša mesta, 
Madrid, Barcelono in Bilbao. Uporniki lini-
jo sedaj samo še nekaj provjncijskih mest, 
kakor Sevillo, Cordobo, Saragosso in Bar-
gos. Res je. da so uporniki za enkrat še 
popolni gospodarji v Maroku, dočim so na 
Balearskih otokih po zadnjih borbah zma-
gale vladne čete. Končno je naglasi! Girai» 
da upornikov prav za prav niso premagale 
vladne čete, marveč neodoljiva ljubezen do 
svobode, ki je odlika pravega Španca. 

Bombardiranje Cente 
Gibraltar, 26. julija. AA. (Havas) Vladne 

vojne ladje so danes dopoldne bombardi-
rale Ceuto. Obalne baterije so odgovorile 
aa strele in poškodovale ladjo »Jaime I«. 

Boji v južni Španiji 
Gibraltar, 26. julija, g. Gibraltar je od 

včeraj neposredno v coni španske držav-
ljanske vojne. Noč in dan se sliši iz Algej 
cirasa streljanje topov. Davi ob 6. je več 
vladnih bombarderjev obstreljevalo mesti 
La Linea in Algeoiras. Govorijo, da je ne-
kaj vojnih ladij vlade ponoči bombardi-
ralo utrdbe v Ceuti. 

San Sebastian v vladnih 
rokah in — v plamenih 

Biarritz, 26. julija, g. Od včeraj popol-
dne se na francosko-špa.nski meji sliši ne-
prestano streljanje topov. Begunci, ki so 
prispeli iz Španije n,a obmejno ozemlje, 
poročajo strašne podrobnosti o dosedanjih 
borbah. V San Sebastianu gori mnogo po-
slopij. Kolodvor je popolnoma porušen. Po 
cestah ležijo trupla, ki razširjajo zaradi 
velike vročine neznosen smrad. 

Hendaye, 25- julija. A A . (DNB)- Po ra-
dijskih poročilih vlade so vladne čete go-
spodar položaja v San Sebastianu. Po raz-
nih krajih mesta so še male skupine upor-
nikov, ki so pa po zadnjih uličnih bojih 
zelo izčrpane. Boj.i so bili zelo krvavi. Mi-
slijo. da je doslej v San Sebastiani! nad 
300 mrtvih. Vladne čete se drže odlično. 
Vod i jo jih orožniški oficirji.- V mestu pri-
manjkuje živil. Tujci so odšli s franco-
skimi in angleškimi vojn mi ladjami- Pred 
odhodoc- so morali oddati ves dena.r, na-
kit in prtljago-

Napovedi Larga Cabsllera 
Madrid, 26. julija, r. Largo Caballero, 

glavni vodja španskih levičarjev, je izjavil 
novinarjem- da je republikanska fronta se-
daj v Španiji bolj močna in solidarna, ka-
kor je bila kdaj poprej. Vse politične ten-
dence, ki si so bile često hudo nasprotne, 
so izginile. Sedaj so vsi samo republikan-
ci, pripravljeni žrtvovati tudi svoje življe-
nje. da Španijo končnoveljavno rešijo reak-
cije in fašizma. Vlada je trdno prepričana, 
da bo zmagala nad uporniki in da bodo že 
bližnji dnevi prinesli pomirjenje vsemu 
španskemu narodu. V bodoče Španija v 
svoji zunrnji politiki ne bo več nevtralna-, 
kakor je bila doslej, narveč se bo odločno 
postavila na stran demokratičnih držav 
proti fašističnim diktaturam. Takoj po za-
tretju upora bo sestavljena nova, čisto 
socialistična vlada. 

Francoski komunisti 
zbirajo legije za Španija 
Pariz, 26. julija, o. »Matin« poroča, da so 

francoski komunisti sklenili poslati v Špani-
jo francoske komunistične napadalne od-
delke. Prepeljali jih bodo na skrivnem čez 
mejo. Na meji bodo oboroženi. Te vesti po-
turjuje tudi »Figaro«. 

Znani poslanec Kerrillis. je izjavil, da je 
zbral zanimive informacije o francoskih 
dobavah orožja madridski vladi. V Mar-

seille je prispela španska vojna ladja, ki je 
prevzela velike količine orožja in streljiva 
ter jih odpeljala v Barcelono. Z letališča 
pri Parizu je pa je odletelo že več letal v 
Madrid. 

Gii Ilsbles v Franciii 
konf inIran 

Pariz, 26. julija. w. Francoska vlada je 
•manemu voditelju španske desnice Gilu 
Roblesu ter španskemu finančniku Juanu 
Marchu, ki sta dosedaj bila v Biarritzu, 
dala nalog, nai takoj zapustita mesto, ker 
sta skušala širiiti letake, v katerih sta se 

zavzemala za španske upornike, in ker sta 
skušala te letake tihotapiti preko španske 
meje. Gii Robles in March sta se morala 
naseliti v majhnan kraju departimenita 
Landes, oddaljenem nad 100 km od špan-
ske meje. Oba sta pod strogim nadzor-
stvom. 

Italijanski protest 
v Madridu 

London, 26. julija. w. Reuterjev urad je 
dobil brezžično brzojavko iz Lizbone, po 
kateri je italijanska vlada vložila osier 
protest pri madridski vladi zaradi požara 
v italijanskem konzulatu v Barceloni. 

or v Španiji - delo Italiie? 
Senzacionalne trditve glasila predsednika francoske 
vlade — Fašistični režim v Španiji naj bi ojačal faši-

stično fronto v Evropi 
Pariz, 26 julija, r. Glasilo francoskega 

ministrskega predsednika »Popuiaire« ob-
objavlja v zvezi s polemiko z italijanskimi 
listi, kj napadajo Francijo, češ, da podpira 
levičarski režim v Španiji, zanimive trdi-
tve, da je upor v Španiji delo fašistične Ita-
lije. List trdi, da so uporniki dobili od fa-
šistične viade 5oO milijonov v zlatu, da so 
si mogli preskrbeti orožje in municijo ter 
organizirati upor. Razen tega navaja lest, 
da je bila te dnj na račun Italije izvršena 
v Hamburgu ena največjih bančnih trans-
akcij Na račun Italije je bila izplačana v 
zlatu velika vsota, za katero naj bi dobil 
vodja upornikov general Franco iz Nemčije 

24 modernih vojnih letal. Letala bodo naj-
brže že danes ali jutri krenila na pot. »Po-
pulaire« zaključuje svoja odkritja z ugoto-
vitvijo, da hoče Italija spraviti v Španiji na 
oblast fašistični rezini, s pomočjo katerega 
bi si zopet zagotovila nadmoč na Sredozem-
skem morju. Po mnenja lista bi pomenila 
vzpostavitev fašistične diktature v Španiji 
velik poraz ne samo za Francijo, marveč 
za vso miroljubno Evropo. Španski generali 
so se zvezali z Italijo in Nemčijo in njihova 
zmaga bi pomenila okrepitev fašistične 
fronte, ki bj hotela vsiliti svojo politiko ne 
samo posameznim državam, marveč vsej Eu-
ropi. 

Francija odklonila podporo španski vladi? 
Pariz, 26. julija. AA. Nocojšnji »Intran-

sigeant« objavlja izid ankete, ki jo je 
izvedel v zvezi z nastopom desničarskih 
listov protj dobavi vojnega gradiva špan-
ski vladi. Last pravi, da je vprašanje do-
bave vojnega gradiva španski vladi prišlo 
v javnost v zvezi z odstopom španskega 
vojnega atašeja Barrosa. Ko se je špan-
sko poslaništvo pogajalo s francosko vla-
do o dobavi vojnega gradiva, je major 
Barros odstopil. Izjavil je. da noče posre-
dovati pri nabavi orožja, ki je namenjeno 
za ubijanje Špancev. Naslednjega dne je 
prispel v Pariz španski poslanik v Bernu, 
Los Ri os, ki je ob enem odpravnik posla-
ništva v Parizu, keT novoìmemovani po-
slanik še ne more prevzeti svojega mesta. 
Los Rios je zahteval od francoske vlade 
nujno dobavo razmeroma velikih količin 
vojnega gradiva. Letalski minister Pierre 
Cot mu je odgovoril, da to naročilo lahko 
izvrši, če ga potrdi francoski ministrski 
svet, nakar bo izročil španski vladi 25 
letal tipa »Potez« in gotovo število lahkih 
bombarderjev. Ta pogajanja so trajala 
dva dni. 

Zanesljivo pa je ugotovljeno, da doslej ; 
španski vladi še niso dobavili nobenega i 

vojnega gradiva, španska vlada je zahte-
vala razen 20.000 letalskih bomb, 50 
strojnic, osem brzostrelnih topov kalibra 
75 mm itn 13 mil. nabojev za puSke. List 
trdi, da je v sami rrancoski vladi nastala 
ostra opozicija protj taki podpori špan-
ski vladi. Zlasti zunanji minister Delbos 
je nastopil proti podpiranju vlade, ki se 
nahaja v očitni državljanski vojni. List 
pravi, da pristojna ministrstva ne bodo 
imela povoda demantiratl njegovega po-
ročila, ker je popolnoma točno. Izključeno 
je tudi, da bi bilo mogoče govoriti o ma-
terialni pomoči španski vladi kot o go-
tovem dejstvu, ker je to vprašanje šele v 
razpravi. 

Opozicija 
španske diplomacije 

Pariz, 26, julija, o. Zaradi zahteve špan-
ske vlade, naj ji francoska vlada dovoli 
nakup večje količine orožja in municije v 
Franciji, je podala cela vrsta španskih di-
plomatskih uradnikov, zlasti vojaških ata-
šejev, demisi jo, češ da nočejo sodelovati 
pri nabavi orožja za pobijanje svojih roja-
kov. 

Mirovni kongres 
srednfe- in južnoevropsklh držav v Pragi 

Praga. 26- julija, r. Tukaj je biLa včeraj 
otvorjena ob udeležbi delegatov vseh mi-
rovnih organizacij konferenca zastopnikov 
srednje- in iužno-evropskih držav, ki joor-
organiziral češkoslovaški akcijski odbor za 
organizacijo miru in kolektivne varnosti-
Jugoslavijo zastopajo na tej konferenci po-
slanec Tomaševič, univ. prof. dr. Ibrovac, 
dr. Popovič in dr. Zečevič. Z otvoritvene-
ga sestanka so bili odposlani pozdravni br-
zoiavi T. G. Masaryku. prezidentu dr. Be-
nešu, predsedniku svetovnega mirovnega po. 
kreta lordu Cecilu in francoskemu letal-
skemu ministru Cotu. Program te konferen-
ce obsega v glavnem naslednje točke: 1. 
Nedotakljivost vseh obveznosti, izvirajočih iz 

mednarodnih pogodb. 2. Znižanje in ome-
jitev oboroževanja z mednarodno pogodbo 
ter s prepovedjo dobička pri produkciji 
orožja. B. Okrepitev Društva narodov tako, 
da bo moglo vojne preprečiti in v dan*m 
primeru s čimboljšo organizacijo kolektivne 
varnosti medsebojne pomoči zaustaviti. 4. 
Ustanovitev zanesljivega organa v okviru 
Društva narodov za mirno rešitev vseh med-
narodnih sporov, ki bi sicer mogli izzvati 
vojne konflikte. Po otvoritveni seji so bile 
izvoljene posamezne komisije in sicer za 
propagando, za intelektualno In za gospo-
darsko sodelovanje v srednji in iužnovzhod-
ni Evropi. 

I r v Evropi ogrožajo nasprotja med de-
in nedemokratičnimi režimi 

Praga. 20. juiija r. Predsednik republike 
dr. Beneš je včerai sprejel delegate mirov-
nega kongresa ter je imel pri tej priliki 
nagovor, v katerem se je dotaknil medna-
rodnega položaja in med drugim dejal; 

Češkoslovaška je trdno odločena nadalje-
vati svojo mirovno politiko do skrajnih kon-
sekvenc. Zaradi tega si prizadeva, da se v 
vseh mednarodnih vprašanjih sporazume 6 
svojimi sosedi in tudi z oddaljenimi drža-
vami. Sedanji položaj je resen, vendar pa 
ne tako nevaren, kakor se misli. Bolj ko 
kdaj si želi Evropa ohraniti mir ter se iz-
ognit; novi vojni. Noben narod, ki bi danes 
izzval v Evropi vojno, s tem ne bi dosegel 
zaželjenega cilja. Taki vojni bi sledile ka-
tastrofe, ki bi uničile vse- Motijo se tudi » si 
oni, ki mislijo, da bi se /ojna danes hitro 
končala. 

Največje težave v Evropi povzroča dejstvo, 
lajo propagando drug proti drugemu. Ce se 
da različni politični in socialni režimi de-

ne bo posrečilo te različne režime dovesti 
do medsebojnega spoštovanja, potem se b« 
možnost konfliktov še bolj povečala. Notra-
nji režimi v«ake dežele imajo tam koreni-
ne. Samo notranji boji lahko izsilijo izpre-
membe. Zaradi tega bi bila vsaka interven-
cija od zunaj usodna. Evropska demokraci-
ja je pripravljena doprinesli nove žrtve is 
ohranitev miru. Seveda pa zahteva, da |o 
spoštujejo tudi nedemokratični režimi. ET-
ropske države pa morajo misliti tndi na to, 
da z boljšo gospodarsko in politično orsa-
nizacijo odvzamejo sovražnikom miru njiho-
vo glavno orožje. Evropa se nahaja v znaka 
socialne in gospodarske revolucije. Bre« 
najtesnejšega gospodarskega sodelovanja pa 
ni mogoča trajna in nspešna obfamba mi-
ru. 

• 

Točno plačui »Jutru« naročnino 
Varuj svojcem zavarovalnino 

Dva nova grobova 
v naših planinah 

Podrobnosti o nesreči v severni triglavski steni -
Včerai so ponesrečenca spravili v Dovje, odkoder ju 

bodo danes prepeljali v Maribor 
Mojstrana, 26. julija. 

Kakor je »Jutro« v nedeljski številki ž>-
na kratko poročalo, so planine zahtevale 
zopet dve mladi življenji. O tragični ne-
sreči smo zvedeti danes še naslednje por 

drobnosti: 
Mariborski gozdovniki taborijo letos v 

Martuljku pod Špikom. Od tod prirejajo 
izlete v planine. V teku prejšnjega tedna 
je skupina gozdovnikov, v kateri so bili 
Miran Cizelj, Dušan Vodeb, Egon Letner 
in Makso Dolinšek, napravili izileit na Špik. 
Vsi imenovani štirje so priznani plezalcu 
dobro poznajo nevarnosti gora in ki so 
preplezali že skoraj vse naše planine in 
napravili že mnogo nevarnejše ture. V pe-
tek popoldne 90 se odločili, da krenejo v 
triglavsko severno steno. Gizelj, Vodeb, 
Le>tner in Savo Domicelj so v petek po 
poldne odšli iz tabora s kolesi v Vrata ter 
so prenočili v Aljaževem domu- Zgodaj 
zjutraj so se podali na pot- Okrog 5.30 so 
biLi v Severni steni in se začeli vzpenjati 
v taiko zvani skalaški smeri. Po dveur-
netn plezanju so okrog 7.30 bili pod tako 
zvamimii Plat armi. Gizelj in Vodeb sta ple-
zala naprej, Lertner in Domicelj pa za nji-
ma. Po dva in dva sta bila navezana na 
vrv. 

Iz doslej nepojasnjenega vzroka pa je 
Savo Domicelj nenadoma omahnil in se 
strmoglavil v prepad. Ker je bdi z vrvjo 
navezan na Letnerja. je tudi njega poteg-
nil v prepad. Padla sta okrog 250 m globo-
ko. Med padcem se je vrv pretrgala, tako 
da sta padala vsak zase. Po krvavih ma-
dežih na skalovju se vridi, da sta se nešte-
tokrat odbila na pečovju ter naposled ob-
ležala vsa izobličena na polici, Icakih 250 
metrov izpod mesta, kjer se je pripetila 
nesreča. Ležala sta tesno drug ob drugem, 
bila pa sta taiko i zob licema, da ju je bilo 
moči spoznati in loökri le po obleki 

Gizelj in Vodeb sta visela v steni in 
morama brez moči gledati, kako drvita to 
variša v prepad- V prvem hipu nista ve-
dela kaj naj srtoriff<a. da čimprej prineseta 
pomoč ponesrečenima tovarišema, prepri-
čana, da sta še žiiva. Kmalu sta se zaved-
la, vendar pa st« morala z žalostjo ugoto-
viti. da ne moreta nazaj, ker nista imela 
dovod j klinov. Dve tretjini klinov sta ime-
la Letner in Donvcelj, brez klinov pa je 
bil sestop absolutno nemogoč. Skoro celo 
uro sta visela v steni in na vso moč kli-
cala v pričakovanju, dia jih bo slišal kak 
turist v bližini in priskočil na pomoč. Na-
ključje pa je hotelo, da ni bilo nikogar v 
bližini. Ni j-ima preostalo nič drugega, ka-
kor, da sta plezala dailje, dokler nnsrta pri-
šla na vrh stene, od tam pa sta brez od-
mora takoj krenila po drugi poti v dola-
no. f*o sede murni naporni hoji sta prihi-
tela v Mojstrano in sporočila prvo vest o 
tej tragični nesreči. 

Moj stranski planinci so takoj organizi-
rali reševailno ekspediorjo in poslali po slo-
vitega planinskega reševalca Jožeta Čopa. 

I ki se je mudil v bi-vaku pod Škrlatioo. R«" 
sevalna ekspeiioija je z vso potrebno 
opremo davi ob 4. krenila v Severno ate-
no- Reševanje je bilo zelo nevarno in na-
porno, ker sta trupli ležali na zelo ekspo-
niranem mesitu. Ker sta padla zelo globo-
ko, so vendarle kmalu dospeli do njih-
Trupli so povili v pripravljene plahte ter 
ju previdno in z veliko nevarnostjo spia-
vili v Aljažev dom- Popoldne so nato spra 
viili trupli v dolino, kjer je že čakal voz 
s krstama, kii so j.ih domačini odeli s pla-
ninskim zelenjem. 

V Mojstrani je žalostni sprevod priča-
kovala velika množica domačinov, z njimi 
pa sta bila tudi globoko potrta oče in brat 
ponesrečenega Letnerja, ki sta davi iz »Ju-
tra« izvedela za tragično nesrečo in takoj 
z avtomobilom krenila v Mojstrano. V 
Mojstrani so se zbrali tiuidii vsi gozdovn/iiri 
iz maritulijškega tabora, ki so globoko po-
trti sprejeli svoja tovariša. Župnik z Dov-
jega g. Fran Pečarič je opravil nrtodrtve, 
nakaT so krsti prepeljali v mrtvašnico v 
Dovje, kjer so se globoko v noč zbunaJti 
domačini m turistti ter prinašali cvetja in 
zelenija, tako da sta obe krsti naravnost 
izgiinili med planinskem cvetjem, ki sta ga 
oba pokojnika talno ljubila. Gozdbvniki so 
postavili ob mrtvaškem odru častno stra-
žo. 

Tragična nesreča je vzbudila v gozdov 
niškem taboru globoko žalovanje. PoJooj-
na Domicel j in Letner sba bila vzorna to-
variša. Letner je bil že ves čas taborjenja 
v taboru in je sam postavil skoro vse šo-
tore- Domicelj pa je prišel šele pred par 
dnevi z namenom, da napravi nekaj ple-
zalnih tur. ki pa so končale sedaj tako 
tragično. 

Trupli obeh ponesrečencev bodo jutri 
prepeljali; v Maribor, kjer bosta v tordk 
pokopana-

Maribor, 26. jtrirja. 
Vesrt o tragični nesreči dveh mlaidih Ma-

riborčanov, kri sta bila znana zlasti v vseh 
6poitnih krogli h. jte napra-wila v Mariboru 
silno globok vtis. Pokojni Savo Domicekj 
je bil dolga leta član ISSK Maribora ter je 
igral v nogometnem moštvu kot bramilec. 
BÜ je dolga leta steber moštva, udejdt-vo-
vaJ pa se je tudi v vseh ostalKh športnih 
pamogah z velikim usipehom. ISSK Mari-
bor je izgubil z njim svojega najboèj po-
žrtvovalnega člana. Domicelj je bfl star 
24 let in je pomagal v obratu svojega oče-
ta, ki ima v Mariboru na Koroški oesfci 
parno žago in veliko lesno trgovino. 

Pokojni Egon Letner je bil star šele 19 
let. Njegov oče je ravnatelj znane mari-
borske t vorn i ce mila »Zlaitorog«. V Zagre-
bu je študiral na eksportni akademiji- Bil 
je strasten ljubitelj naših pilamin. Udej -
stvovail se je zlasti v zimskem športu teff 
je bil kot državni prvak v smuku najbolj-
ši jugoslovenski tekmovalec v tej panogi-
Dolga leta je bil član SK Rapida 

Hitlerjevci v Avstriji 
zopet dvigajo glave 

Bučne demonstracije v Linzu — živahna propaganda 
v obmejnih pokrajinah — Svarila iz klerikalnega tabora 
Dunaj, 26. julija, r. Kakor ni bilo dru-

gače pričakovati, je imel avstrijsko-nem-
ški sporazum v Avstriji za prvo posledico 
oživljenje nacionalno socialistične propa-
gande. To oživljenje pa se ne opaža toliko 
na Dunaju samem, kjer so režimski krogi 
budno na straži, tembolj pa na podeželju, 
zlasti v obmejnih pokrajinah. Hitlerjeve i 
operirajo sedaj z letaki in s prišepetava 
njem, na strani pa je silno oživela hitler 
jevsko propagando obnova tujskega promc 
ta z Nemčijo in pa poslednja amnestija, • 
katero je prišlo na svobodo na desettisoCi 
najbolj zagrizenih hitlerjevskih agitatorjev 
V Linzu je prišlo v petek, ko so amnesti-
rane hitlerjevoe izpustili iz zapora, do veli-
kih demonstracij. Izpuščene hitlerjevce so 
pred zapori pričakovale cele povorke sim-

patizerjev, ki so jih nato spremile po glav-
nih ulicah v dva največja hotela, kjer so 
jim priredili banket. Izpuščene hitlerjevce 
so obsuli s cvetjem in vse mesto je bilo po-
dobno hitlerjevskemu taboru. Povsod so se 
pojavili kljukasti križi in vzklikanja Hit-
lerju ni bilo ne konca ne kraja. Policija je 
bila brez moči in se je morria popolno-
ma umakniti 

Današnja oficiozna »Wiener Zeitung« in 
klerikalna »Reichpost« objavljata v zvezi s 
tem svarilo na naslov narodnih socialistov, 
^eš naj nikar ne pozabijo, da so bili le po-
gojno izpuščeni iz zapora in da se bodo 
takoj vrnili v ječe, če bodo zopet razvijali 
narodno socialistično agitacijo in propa-
girali priključitev k Nemčiji. 

Angleški kralj pri odkritju spomenika 
padlim kanadskim bojevnikom v Franciji 
Pari*, 26. julija. A A . Davi ob 11. se je 

angleški kralj Edvard pripeljal v Calais. 
Na francoski obali so ga pozdravili streli 
iz topov. V pristanišču so ga sprejeli za-
stopniki francoskih oblasti in angleški po-
slanik v Parizu Clark. Kra l j se je takoj 
odpeljal dalje v Vigny, kjer je bil danes sve-
čano odkrit krasen spomenik kanadskim 
padlim bojevnikom. 

Razen angleškega vladarja se je udeležil 
te svečanosti tudi predsednik republike dr. 
Albert Leb run. Angleško vlado je zastopal 
ministrski podpredsednik Macdonald, fran-
cosko zunanji minister Delbos in minister 
Bastid. Kanadsko pa pravosodni minister 
Lapointe ln vojni minister Mackensie. K 
odkritju se je pripeljalo tudi 6.000 bivših 
bojevnikov iz Kanade pod vodstvom gene-
rala Rosse. Po cerkvenih obredih je angle-
ški kral j odkril spomenik. Med drugim je 
dejal: Odkrijem ta spomenik padlim ka-
nadskim bojevnikom z občutkom globo-
kega spoštovanja njihovim žrtvam. Pono-
sen sem, da sem bil njihov vojni tovariš. 
Vsi prisotni so tedaj počastili spomin na i 

padle Kanadce. Po dveminutnem molku je 
spregovoril predsednik republike Lebrun, 
ki je med drugim rekel: N a j bi solidarnost, 
ki mora voditi naše delo, imela svrho, da 
bi se ljudje čimbolj približali med seboj 
za ohranitev miru. 

Konec v Podjebradih 
Podjebradi, 26. julija. Današnje zadnje 

kolo podjebradskega turnirja se je končalo 
naslednje: Foltys je premagal Thomasa, 
Steiner Skaličko, Stahlberg Menčikovo. 
Partije Fazekaš—Trevbal, Frydman—Rich-
ter, Pelikan—Zinner, Pire—Elikases, Opo-
čenski—Flohr, Aljehin—Petrov, so končale 
remis. 

Končno stanje turnirja: Flohr 13, Aljehin 
12 in pol, Foltys 11, Pire, Stahlberg 10 in 
pol, Elikases, Frydman 9 in pol, Richter, 
Pelikan 9, Petrov, Steiner 8 in pol, Opo-
čenski 8, Menčikova 7, Zinner 6 m pol, 
Treybal, Skalička 6, Thomas m Fazekaš 4. 



Pomemben praznik 
na Bakitni 

Slovesna otvoritev Počitniškega doma kraljeviča 
Andreja 

Ljubljana, 26. julija-
Rakitna pod Krimom, ki je v zadnjih 

letih postala priljubljeno letovišče šolske 
mladine in širokega občinstva, je danes 
doživela lep praznik. Pod okriljem Higi-
enskega zavoda in državne šolske polikli-
nike sita se na siovesen način vršili blagoslo-
vitev rn otvoritev Počitniškega doma Nj . 
Vel. kraljeviča Andreja, ki se je z dogra-
ditvijo novega lepega, moderno urejene-
ga paviljona uvrstil med naše najlepše 
planinske postojanke. Skoraj z vseh hiš so 
plapolale naoionalne trobojnice. ob cesti 
in ob vhodu v dom pa so domaoi fantje 
postavili visoke mlaje in slavoloke Ob 
župni cerkvi so zastopnika visokega po 
krovitelja in ostale dostojanstvenike pri-
čakali Rakitmičani s svojo gasilsko četo in 
šolsko m'adino. posebej pa so goste po-
zdravili domači župnik Lovšin, zastopnik 
soseske Kržiič, upraviitelj šole Tavčar, na-
čelnik gasilcev Kavčič in pa zastopnica 
šolske mladine. 

Otvoritvena slovestnost se je začela s 
svoto mašo, ki jo je v lično improvizira-
nem oltarju na dvorišču doma daroval 
škof dr. Rožman ob asistenci župnika Lov-
šina in svojega tajnika- Poleg velikega šte-
vila domačinov in turistov so službi bož-
ji prisostvovali zastopnik pokrovitelja pol-
kovnik Bakič ban in drugi odlični zaslop 
niki naše javnosti. 

Po mašri je škof blagoslovil obe zgrad-
bi, nato pa je dr- Šimčeva v imenu Higi-
enskega zavoda in šolske poliklinike iz-
rekla gostem iskreno dobrodošlico. ob-
enem pa se zahvalila vsem, ki so bili ka-
korkoli naklonjeni prizadevanju za usta-
novitev doma. Nato je izpregovoril o po-
menu šolskih kolonij ban dr. Natlačen in 
ko je proglasil dom za otvorjen, je še di-
rektor Higienskega zavoda dr. Pire izre-
kel nekaj nabornih misli o pomenu zdrav-
stvene zaščite zia šolsko mladino. Zdrav-
stveni problem je izraziti eksistenčni pro-
blem našega naroda, a konservativnost 
širokih naših ljudskih množic nikakor ni 
ovira zdravstvenemu napredku. Saj je 
prav v dejstvu, da je naš preprosti človek 
tako tesno privržen skrbi za zdravje, pa 
nai se ta skrb javlja že v kakšnem Kolo-
monovem žegnu ali pa v njegovem obsež-
nem poznavanju domačih zdravili, izraže-

Sušak, 26. julija. 
Na medministrski konferenci, ki se je 

•ršila maja letos, so obravnavali potrebo 
razširjenja sušaškega pristanišča na Mar-
tinščico in zgradbe železniškega priključka 
Kočevje—Sušaška proga. Razen tega je bi-
lo na dnevnem redu tudi vprašanje zgradbe 
nove pomorske luke na izlivu Neretve, 

tako zvane luke Ploče. Pri tej priliki se je 
naglašalo, da je nova luka čisto nepotreb-
na. V zadnjih dneh pa se je, kakor kaže, 
ponovno pokrenilo vprašanje zgradbe tega 
pristanišča. Zaradi tega se med primorski-
mi gospodarstveniki in drugo javnostjo 

pripravlja obsežna akcija proti taki zgrad-
bi. 

Po neki vesti bi gradba nove luke stala 
okoli 100 milijonov dinarjev, a bi bila 
zvezana z zaledjem samo po ozkotirni že-
leznici. Niže je Gruž, ki ima sicer tudi le 
ozkotirno železnico, a njegova luka je že 
izgrajena, na drugi strani pa je Split z 
normalnotirno železnico. Razen tega pa je 
Splitu v bodočnosti namenjena vloga pri-
staniškega emporija v naši državi, za kar 
ima vse pogoje. Položaj Splita in splitske 

Maribor, 26. julija 
V Kamnici pri Mariboru je prišlo davi 

do krvavega spopada med vinjenimi fanti, 
k; je zahteval tudi človeško žrtev. Pri vi-
ničariu Jakobu Perneku so se snoči ob pri-
liki Pernekovega godovanja zbrali številni 
njegovi znanci in prijatelji- Pernek jih ie 
počastil z vinom in so gostje bili proti pol-
noči že precej vinjeni. 

Višek godovanja pa je bil okoli 1. zju-
traj, ko sta prišla k viničarju Perneku dva 
muzikanta iz Sjx>dnje Kungote. Ob zvokih 
harmonike so se vsi prav dobro zabavali-
Tedaj pa je neki Anton Fra« začel izzivati 
Jožefa Robiča iz Spodnje Kungote, češ da 
mu ne bo kar tako prepustil svoje punce. 
Beseda je dala besedo in naenkrat je na-
stal splošen prepir. Pernek si je prizadeval, 
da bi razburjene in vinjene duhove pomiril, 
toda zaman. Naposled se ie navzočnim po-
srečilo Antona Frasa zapreti v kuhinjo. 
Pred kuhinjo pa je stal na straži 261etni 
delavec Janez Brunčič. Že je kazalo, da se 
bo prepir mirno končal, ko se je nenadno 
spet razburil 261etni delavec Friderik Leš-
nik, češ. zakaj imajo njegovega prijatelja 
zaprtega v kuhinji, ko vendar ni ničesar 
zakrivil. Planil je proti Brunčiču, ki je stal 
pri kuhinjskih vratih, da bi Frasa osvobo-
dil- Ostali fantje so hoteli to preprečiti ;n 
izkušali Lešnika izriniti iz hiše. Lešnik pa 

Litija. 26- julija 
Včeraj sredi popoldneva, ko so bili kmetje 

po večini na polju, je peljal posetnik I3en-
galija Jože iz Jablanške doline drva na li-
tijsko (Kitajo. Ko ie privozil do Gradiških 
Laz, je videl kako se vali iz kozolca dvoj-
nika Alo;zija Hauptmanna, po domače Šuš-
tarja. v Gradiških Lazih močan dim. Vtem 
pa je ogenj že tudi zajel ves kozolec. Po-
sestnik Bengalija je začel brž klicati na po-
moč. na Bregu, kjer je podružnična cerkev 
pa so začeli biti plat zvona. V čast našim 
gasilnim društvom je treba ugotoviti, da so 
bile že kratko zatem pri požaru gasilske 

na njegova vera v življenju in spoznanju, 
da je živeti lepo. V svojih nadaljn<ift iz-
vajanjih je dr. Pire poudaril pomen laične-
ga sodelovanja v borbi proti boleznim, 
brez katerega si ne moremo misliti uspe-
ha- Za počitniški dom kraljeviča Andre-
ja. za katerega znašajo stroški okrog 830 
tisoč dinarjev, so dve tretjini prispevali 
dijaki preko svojega fonda za zdravstveno 
zaščito eno tretjino pa je dodal Higien-
ski zavod iz svojih dohodkov- Ko bo do-
grajena nova šolska poliklinika, se bo de-
lo za prospeh počitniških domov brez dvo-
ma še lepše razmahnilo, danes pa je v 
njih že prostora za 170 malih letoviščar-
jev, kar pomeni v celoti nad 500 mest, če 
upoštevamo, da se kolonije lahko mu die v 
njih po tri mesece v letu in da ostane vsa-
ka na oddihu povprečno po mesec dni. 

Ko je izrazil svoje čestitke še šef-zdrav-
nik dr. Neubauer v imenu Protituperku-
lozne lige. je dr. Šimčeva povabila goste 
na ogled novega doma, ki je grajen v pri-
jetnem domačem slogu iz lesa in je v res-
nici nadvse okusno, skoraj luksuzno oprem 
ljen. Med skupnim obedom, s katerim se 
je zaključil oficieku del slavja, se je di-
rektor dr. Pire še enkrat zahvalil vsem či-
niteljem. ki so na kakršenkoli način po-
kazali razumevanje za napredek naših po-
čitniških kolonij, nato pa je vnovič govo-
ri! ban dr. Natlačen. V imenu domačinov 
je župnik Lovšin op zori 1 na gmotni, po-
sebno pa še na zdravstveni pomen počit-
niškega dema za Rakitničane, obenem pa je 
zaprosil visoke predstavnike, naj Rakitni 
pomagajo do malo ugodnejše zveze s sve-
tom. Predvsem bi bila potrebna ustanovi-
tev pomožne pošte in pa uvedba telefo-
na, za kar ne bi bilo treba niti mnogo na-
pora nit.i velikih stroškov-

Popoldne so šolarji iz kolonije vprizorili 
v vaški društveni dvorani prisrčno igrico 
»Punčke žive«, pri kateri so bili posebno-
ga občudovanja deležni lepi, skrbno na-
študirani baletni nastopi učenk. 

Poleg velikega števila avtomobilov, ki jih 
Rakitna gotovo še ni toliko videla na kupu, 
je goste pripeljal k slavju tudi veliki Jo-
štov avtobus, ki se je pač kot prvi avtobus 
povzpel na to 800 m visoko planoto pod 
Krimom. 

stare in nove luke je tak, da ima neome-
jeno kapaciteto. Dalje imamo luko • 5i-
beniku z normalnotirno železnico, potem 
sušaško luko, ki z Bakrom in Martinščico 
predstavlja luški sistem, vezan z zaledjem 
s prvorazredno železniško progo. Sušaška 
luka vse bolj dobiva značaj luke za tran-
sportni promet s Srednjo Evropo. Med tem 
ko se za razširjenje sušaške luke na Mar-
tinščico ne more izposlovati 10 milijonov 
dinarjev in 100.000 dinarjev za nujne po-
trebe železniške postaje in luke, se namera-
va poleg obstoječih petih luk zgraditi no-
va, ki bi stala okoli 100 milijonov dinar-
jev. Pri tem je pripomniti, da mesto Su-
šak in sušaka luka dajata državi letno 
okoli 150 milijonov dinarjev dohodkov. 

Primorski gospodarstveniki tudi grajajo 
dejstvo, da še ni izvršena železniška zve-
za med dravsko banovino m obmorskim 
delom savske banovine. Pravijo, da zaradi 
tega dejstva izgubljamo letno 80 milijonov 
dinarjev. Pripravljajoča se akcija proti grad 
nji nove luke naglaša, naj se z zneskom 
namenjenim za novo luko, rajši popravijo 
in razširijo sedanje luke. 

je izvlekel iz žepa nož in kakor besen ma-
hal okoli sebe. Pri tem je zadel z nožem 
26ietnega delavca Janeza Brunčiča v levo 
stran vrata v bližini ključnice. Brunčič se 
je brez besede zgrudil na tla in v nekaj 
minutah izdihnil. Imel je namreč prereza-
no žilo odvodnico in bi bila vsaka zdrav-
niška pomoč zaman. Lešnika je skušala mi-
riti Magdalena Kmetičeva, toda tudi njej je 
Lešnik prizadejal tri rane, in sicer je do-
bila dva vboda v desnico in vbod pod des-
no pazduho. Tretja žrtev pobesnelega Leš-
nika pa je postal delavec Ivan Zorko. ki je 
dobil vbod v levo stran prei, vendar poškod-
be niso hude. 

Vest o spopadu med kamniškimi fanti 
se je bliskovito raznesla po mestu. Davi 
se je napotila na kraj zločina sodna komi-
sija, ki j e ugotovila dejanski stan. Orožni-
ki so takoj uvedli zasledovanje ubijalca, ki 
se je bogve kam skril. Malo pred 10. pa 
se je ubijalec Lešnik sam javil na orožniški 
postaji v Krekovi ulici in skesano priznal 
svoj zločin. Poudarjal je, da je bil ßilno 
razburjen in precej vinjen ter da se ni za-
vedal. kaj dela. Z nožem pa je mahal oker 
li sebe, ker so ga ostali fantje tepli. Za-
trjeval je, da ni imel namena, koga usmr-
titi. Po zaslišanju na orožniški postaji je 
bil izročen mariborskemu okrožnemu sodi-
šču. 

čete iz Gradiških Lazov, Brega, ß marina 
in Litije. 

Požar je med tem objel tudi že dva ko-
zolca soseda Brica Pavla, po domače Dra-
ga rja. in grozil še drugim zgradbam. Do 
mačinom in gasilcem se ie po velikem na-
poru tudi posrečilo ogenj omejiti. Vseh 
treh kozolcev pa 6eveda niso mogli rešiti. 
Pogoreli so do tal. Razen škode na kozol-
cih je še mnogo več škode zaradi obilne 
zaloge, ki sta jo imela Dragar in šušlar v 
svejo pšenico. 

Šuštarju je pogorelo 10 voz pšenice, -5000 
kg 6ena, dva voza ovsa. en voz ječmena in I 

razno gospodarsko orodje Zelo je prizadet 
tudi Brie Pavle, ki je imel v obeh 6vojih 
kozolcih 14 voz pšenice, en voz ovsa. 15 voz 
detelje in pol vagona raznih desk. Kazen 
tega mu je zgorelo nekaj gospodarskega 
orodja. V zgorelem Bricovem kozolcu je 
imel tudi posestnik šekš Jože spravljeno 
svoj pšenico. 

Od vseh treh oškodovancev je bil zava-
rovan le Dragar Pri gašenju je dobil 31-
letni Brie Franc poškodbe. Kos gorečega 
lesa mu je padel na rame in zažgal srajco, 
da si je opekel roko. Poškodovancu je nu-
di! prvo pomoč litijski zdravnik dr. Franc 
Lebinger. 

Kako je nastal ogenj, ni znano. Po pri-

Maribor, 26. julija. 

Češkoslovaški notranji 
minister v Mariboru 

Sinoči je prispel v Maribor češkoslova-
ški notranji minisi er dr. Josip Czerny. Iz 
stopil je v Mariboru in se napočil v sprem-
stvu svojega tajn'ka v hotel »Nov i svet«, 
kjer je prenočil- Danes ob pol 10. je na-
daljeval pot na B!ed. 

Druga obletnica 
Maistrove smrti 

se je obhajala davi oh 8. z mašo zadušnii-
co v tukajšnji frančiškanski cerkvi. Maši 
so prisostvovali poleg soproge pokoinega 
generala, obeh njegovih s:nov in številne-
ga občinstva mariborski Maistrovi borci s 
predsednikom Zveze Maistrovih borcev 
profesorjem dr. Dolarjem na čelu. 

Slovo prote Trbojeviča 
Včeraj je z večern m brzim vlakom za-

pustil Maribor priljubljeni prota Trboje-

Vprašanje o negi zobovja med Šol-
sko mladino je brez dvoma eno izmed 
temeljnih vprašanj vse naše socialne 
medicine, pa čeprav mu naša javnost 
in vse naše poklicane instance posve-
čajo tako malo pozornosti. V nasled-
njem prinašamo nekaj misli, ki jih je 
izvajala bivša upravnica nekdanjega 
šolskega zobnega ambulato ri ja v Ljub-
ljani ga- Megličeva v svojem preda-
vanju in ki so vredne vseobčega uva-
ževanja. 

Skrb za nego ust in zdravo zobovje dece 
je dandanes v vsaki kulturni državi naj-
močneje zastopana v šolski higieni. Svet 
prihaja končno do prepričanja, da se otrok 
z bolnim zobovjem ne more tako dobro 
učiti kakor z zdravim. Gnilo zobovje po-
vzroča bolečine in zastruplja kri, kar po-
spešuje nastanek različnih bolezni. Za zo-
bovje ubožnega otroka nihče ne skrbi. Oče 
pogostokrat ne zasluži nič ali pa komaj 
toliko, da mu rodbina ne pogine od gladu. 
Poleg tega so taki starši navadno še ne-
dostopni za vsak pouk, saj je ravno ne-
izobražen človek tisti, ki tako brezobzirno 
trdi. da zrasejo človeku vsi zobje dvakrat. 
Otrok pa je živa slika bede in nevednosti. 
Ubožnemu otroku se godi tako, kakor da 
nima istih pravic do zdravja kakor njegov 
tovariš iz srečnejšega doma. človeška 
družba sama igra tu zelo sramotno vlogo. 
Dokler je otrok majhen m je treba nje-
govemu telesnemu in duševnemu razvoju 
postaviti krepkih temeljev, pripada samo 
staršem, a ko doraste in ga družba potre-
buje v svoje sebične namene, ga proglasi 
za svojo last. To se zdi prav tako, kakor 
da bi imela človeška družba poseben na-
men, odgojiti čim več ubožnih, nelepih in 
šibkih ljudi, ki bi večno ostali njeni su-
ženjski hlapci. 

V Evropi ima prvenstvo v skrbi za 
zdravje šolske mladine Avstr i ja in tudi za 
zobovje ljudskošolske dece ni tako poskrb-
ljeno nikjer drugje. Dunajska mestna ob-
čina ima slednjega otroka zdravstveno v 
evidenci. Učitel j na šoli mora natančno 
poznati rodbinske razmere vsakega svojega 
učenca. Na Dunaju ima danes skoraj vsak 
okraj svoj šolski zobni ambulatorij. Neka-
teri so nastanjeni kar v šolskih poslopjih. 
Do leta 1922. sta obstajala samo dva, ki 
sta bila last zasebnega društva. Do leta 
1934. pa je nastalo na Dunaju že 16 šol-
skih zobnih ambulatorijev in toliko jih je 
še danes. Prvo šolsko leto je občina iz-
dala zanje 30.000 šilingov, z leti pa so iz-
datki za ustanavljanje in vzdrževanje am-
bulatorijev silno narasli. Leta 1932. je pri-
spevala občina za zobno zdravljenje ubož-
ne šolske dece 357.000 šilingov, kar pomeni 
v naši valuti okrog 3 in pol milijona Din. 
Ob prevzemu ambulatorijev iz zasebnih 
rok je bil med občino in dunajskimi zob-
nimi zdravniki sklenjen dogovor, da se 
bodo v ambulatorije sprejemali samo tisti 
otroci, katerih starši ne morejo plačati za-
sebnega zdravnika in ne pripadajo nobeni 
bolniški blagajni. Čeprav se občina tega 
sklepa strogo drži, pa je vendarle njen 
ideal, da bi mogla kdaj združiti vse osnov-
nošolske otroke v svojih ambulatorijih. Pri 
pregledu zobovja se je namreč izkazalo, da 
je zelo malo staršev, ki bi se odzvali po-
zivu mestne občine, naj poskrbe za zobovje 
svojega otroka. Marsikdo bi rad prispeval 
ambulatoriju potrebni znesek, toda peljati 
otroka k zasebnemu zdravniku ali na bol-
niško blagajno se mu zdi že kar preveč 
truda. 

Pr i otrocih, ki se zdravijo v šolskih zob-
nih ambulatorijih, se le malokdaj zgodi, da 
bi gnitje zoba prišlo tako daleč, da bi bilo 
treba odstraniti živec m zdraviti korenino. 
Otroci so vsako šolsko leto dvakrat pre-
gledani in vsakokrat se jim vse plombira. 
očisti, preveč kariozne mlečne zobe pa j im 
izdero. Otrok zapusti osnovno šolo s po-
polno popravljenim zobovjem in dobro po- ' 
učen o važnosti svojih zob. Samo taki 
otroci, ki so bili tako zgodaj poučeni, kaj 
pomeni zdravo zobovje za njihovo življe-
nje, si bodo tudi pozneje vedno znali po-
iskati pomoči pri zobnih zdravnikih. Vsak 

povedovanju vaških otrok je hodil • tistem 
času tam okrog starejši berač. Pri neki hi-
ši je pro6il celo za vžigalice. Malo preden 
se je ogenj razpihal, so videli sosedovi, ka-
ko je tisti neznanec bežal v bližnjo hoeto 
Litijski orožniki so aretirali nekega neznan-
ca, o katerem je del vaščanov sicer trdil, 
da ie sličen tistemu, ki se je smukal okrog 
obeh kozolcev vendar je posestnik Femc. 
po domače Snodelbirt iz Cerovce, ovrgel 
njihove izjwedfce. Aretiranega neznanca je 
namreč opazil v trenutku ko je nastal po-
žar, na cesti, ki drži skozi Ceroveo od Sv. 
Križa. Bil je namenjen v Litijo. Moža so 
nato izpustili. Orožniki nadaljujejo poizved-
be. 

vič, ki je odpotoval na svoie novo službe-
no mesto v Beogradu. K slovesu so pri-
speli številni njegovi čestilci in prijatelji. 
Zlasti številno, je bil zastopan oficirski 
zbor s krajevnim poveljnikom generalom 
Milenkovičem na čelu. Prota T r boje vič ie 
prejel več šopkov in je bilo sovo prav pri-
srčno. 

Trije utopljenci 
Pri Trčevi pri Sv- Petru pri Mariboru je 

naplavila Drava truplo neznanega utopljen-
ca in je bila o tem obveščena orožniška 
postaja v Košaikih. ^r i Zgornja Vižingj pni 
Marenbergu je naplavila Drava truplo 12-
letnega dečka, ki je biilo že okoli 10 dni 
v Dravi. Prepeljali so ga v mariborsko 
mrtvašnico. Deček je okroglega obraza, 
rjavih las, na sebi ma hlače dokolenke 
štn^-rske^a kro:a in zeleno srajoo z dol-
gimi rokavi. Na nogah mi imol nobenih 
ct*vi„-e-v. V bližini vasi Kroga pa je napla-
vila Mura truplo 591etnega pismonoše Ja-
koba Omana, ki je 10. t. m. v samomoril-
nem namenu skočil s emureškega nv>s!u v 
Muro. 

otrok mora vsakokrat prinesti s seboj v 
ambulatorij svojo zobno ščetko in čist ro-
bec. Tam je deležen tudi nazornega pouka, 
kako si mora pravilno čistiti zobe. Za spre-
jem v šolski zobni ambulatorij ni treba 
staršem delati nikakih prošenj. Nik jer 
j im ni treba razgaljati svoje bede in se po-
niževati pred srečnejšimi. Učitelj je po 
mestni občini pooblaščen, določati, kdo je 
potreben m kdo ni. Vsak otrok prispeva 
na leto po en šiling. S tem se mu vzbuja 
zavest, da ne prejema miloščine. Seveda 
starši pogostokrat niti tega šilinga ne mo-
rejo plačati. 

V dunajskih ambulatorijih je nastavlje-
nih 57 zobno-zdravniških moči to ena zob-
na zdravnica s funkcijo šefa p rimari ja. Iz-
kazalo se je, da ima ženska mnogo več 
potrpljenja z otroki, pa tudi otroci se 
zdravnic manj boje. Plača zobnega zdrav-
nika za triurno delo na dan znaša 285 ši-
lingov ali 2850 Din. šolski zobni ambula-
to ri j i so ponos dunajskega mesta in države. 
L judje iz vsega sveta se zanimajo zanje. 

Da imamo tudi v Ljubljani šolski zobni 
ambulatorij, je bik) na Dunaju o priliki mo-
jega obiska tudi že znano. Znano jim pa še 
ni bilo, da tega ambulatorija nimamo več. 
S težavo sem spravila iz sebe, da je pri 
nas ambulatorij začasno ukinjen — sram 
bi me bilo priznati, da pri nas za to ni ra-
zumevanja. Ce bi bila rekla, da nimamo 
denarja, bi spet ne govorila resnice. To, 
kar danes zmore dunajska občina v mla-
dinskem skrbstvu, prav gotovo ni plod 
sijajnih gospodarskih razmer, temveč le 
izraz visoke srčne kulture. Zdravje otroka 
predvsem, je podzavestno geslo njih vseh. 

V Ljubljani je bil leta 1933. na zasebno 
pobudo ustanovljen prvi šolski zobni am-
bulatorij, ki je bil namenjen le osnovno-
šolski deci. Na državni šolski pohkliniki 
pa je bila prav takrat ukinjena zobozdrav-
niška ordinacija. Na tisoče dijakov sred-
njih in meščanskih šol m imelo niti enega 
zatočišča v najhujši sili. Na šolski polikli-
niki in na mestnem fizikatu so sicer iz-
dirali zobe, če lahko smatramo to za po-
sebno velik prispevek k zdravljenju šolske 
mladine. A marsikateri teh zob bi se bil 
morda dal še rešiti, če bi bil siromašen 
dijak lahko o pravem času prišel do zdrav-
nika. Do ustanovitve ambulatorija ni bilo 
za zobovje osnovnošolske mladine nobe-
nega zanimanja. In vendar je prav doba, 
ko otrok obiskuje osnovno šolo, v tem po-
gledu najvažnejša. V osnovni šoli se da 
bolni zob popraviti z navadno plombo, med-
tem ko pozneje gnitje že tako globoko 
prodre, da je treba odstraniti živec, kar 
pomeni smrt zoba. Največkrat pa se mo-
rajo taki zobje izd reti, ker so preveč bolni 
ali razpadli. 

Prve pojme o važnosti zobovja so starši 
dobili šele v ambulatoriju. Tu so se poleg 
otrok, ki jih je poslala mestna občina, in 
tistih, ki so se zdravili na račun banovin-
ske podpore, zdravili tudi otroci raznih 
bolniških blagajn in pa staršev, ki so sami 
želeli prispevati potrebni znesek, ker je 
bilo otroka mogoče spraviti k zobnemu 
zdravniku le skupno z drugimi otroki. V 
drugem šolskem letu so celo okoliške ob-
čine votirale v svojih proračunih majhne 
zneske za popravilo zob najubožnejše dece. 
S prav tolikim razumevanjem sta se lotila 
stvari Trgovska bolniška blagajna to 
OUZD. V splošnem pa je bil ambulatorij 
zasebna ustanova in se je moral vzdrže-
vati iz lastn'h dohodkov. Zobnozdravniške 
plače, stanarina, zdravniške potrebščine to 
upravni stroški so se morali kriti iz zne-
skov po 20 in 60 Din, ki so jih pacijenti 
prispevali sami ali pa zanje kdo drug. Iz-
redni dohodki in banovinska podpora so se 
potrošiil največ za brezplačno zdravljenje 
tiste ubožne dece, ki jo je mestna občina 
odklonila. In takšnih otrok katerih starši 
niso bili člani nobene bolniške blagajne in 
so bili sami brez sredstev, je bilo največ. 

Ker prav takrat šolska poliklinika ni 
imela svoje zobnozdravniške ordinacije, je 
v popoldanskih urah pritisnila v ambula-
torij srednješolska mladina. Naravnost 
obupno je bilo pogledati v usta nekaterih 
dijakov. Od vseh 28 zob je bilo pogosto-

I krat le še nekaj zdravih. Odrasla dekleta 
in fantje z gangienoznimi sprednjimi zob-
mi. Zdravljenje takšnih zob je dolgotrajno 
to po šolskih ambulatorijih skoraj nemo-
goče, ker ovira drugo delo. Cas in material, 
ki se porabi pri zdravljenju takega zoba, 
nista krita z zneskom, ki ga prispeva pa-
cijent. Prav to je bil tudi vzrok, da se 
ambulatorij ni mogel več vzdrževati. Uki-
njen je bil ob koncu aprila 1934. Prav 
takrat je bilo končano sistematično delo v 
prvem in drugem razredu osnovne šole. Da 
taki ambulato ri ji ne morejo uspevati pod 
okriljem zasebnega društva, se je izkazalo 
tudi na Dunaju. Nobeno društvo nima ta-
kih virov dohodkov, da bi moglo stalno 
kriti deficit. 

Danes ima šolska poliklinika spet svojo 
zobnozdravniško ordinacijo, ki je pa name-
njena le dijakom srednjih in meščanskih 
šol. V Ljubljani pa imamo okrog 3.600 
otrok v osnovnih šolah, a če prištejemo še 
priključene občine, dobimo skoraj 6.000 
otrok in niti ene zobnozdravniške ordina-
cije, ki bi bila namenjena njim. In pre-
gledi po osnovnih šolah so dokazali, da 
ima najmanj 85% otrok že bolne zobe. Ce 
bi mogla danes mestna občina spet prikli-
cati v življenje šolski zobni ambulatorij, ki 
bi bil samo za ljudsko šolo to ki bi se vodil 
kolikor mogoče po dunajskem sistemu, bi 
imela lahko delo. Ena sama zdravnška 
moč bi zadostovala za več let, a delo, ki bi 
ga takšen ambulatorij vršil, bi bilo za mla-
dino in narod nadvse dragocenega pomena. 

Kralj mediHMTskih 
tihotapcev prijet 

čakovec, 26. julija. 
T e dni so orcžn-;kj iz Preloga opazili 

pri vasi Palovcu v občini Gornji Subotjei 
kolesarja, kj se je vozil nasproti njim. Ko 
je kolesar zagledal orožnike, se je obrnil 
in pognal kolo nazaj proti Palovcu. Ker 
so tu<Ü orožniki imeli kolesa, so ga kma'Hi 
dohiteli to ga pozvali, naj obstane. Ne-
znanec pa orožnikov ni poslušal, temveč 
je o krenil kolo a cc«te kar na polje to ee 
pehal z njim med turščtoo in deteljo. 
Gonja je trajala celo uro, preden se je 
orožnikom posrečilo prijeti smmljivca. 

Izkazalo se je, da je aretiranje naj-
drznejši medmurski tihotapec Ivan Smec 
iz Ivanovca pri čakoveu. Srnec je imel v 
košari, ki je bila pr ivezala h kolesu, 10 
kg saharina in 4.000 kamenčkov za vži-
galnike. Srn ca so orožniki povedll v pre-
loške zapore. Kra l j m^dmurskih tihotap-
cev je znan kot izredno spreten tihotapec 
in je povzročil že nešteto neprilik orož-
njštvu jn graničarjem. Vtihctapljal je 
razno blago kax na debelo v državo in ga 
izročeval svojim zaupnikom, ki so ga po-
tem razp-:čavali na drobno 

Iz akvaristov® torbe 
O dobi ljubezni, planktonu 

in mrenah 
Valovi toplote m žarki svetlobe so s « 

združili v sedanjem času. da zbujajo, po-
spešujejo in puščajo dozorevati življenje 
mnogoterim bitjem. Dobo izživljanja bi lah-
ko imenovali čas od maja do oktobra, fcj ra_ 
zen redkih izjem navdaja bitja s neodolji-
vim hrepenenjem po spolni združitvi v pod-
zavestni težnji po raz ploditvi- Ko tako raz-
mišljamo, se šele zavedamo veličastva pri-
ròde, iz sebe izvirajoče sile, ki sirenid po 
neminljivosti življenja. Zlasti v vodah, kjer 
se je življenje v pradavnih časih prvič po-
rajalo, opažamo in oLčudujemo to silo na 
vsakem koraku. Koliko bujnega življenja 
nam ustvarja kot neusahljiv, smrt zaniku-
joč vir. 

V sedanji dobi najde skrben akvarist • 
raznoterih, često nič kaj vabljivih vodicah 
obilo žive hrane v obliki kladocer in ostra-
kod — drobiž, ki ga imenujemo plankton, 
in pa niikaste črvičke rodu tubificide. Ome-
njeni plankton se razmnožuje v tej dobi ce-
lo partenogenetično, torej brez sodelovanja 
samcev, kar bi pri mnogoterih višjih bitjih 
gotovo izzvalo protest oteh spolov. Živo hra-
no je treba vedno razkužiti. V liier vode 
vsujemo 6 g soli in živa hrana naj ostane 
v taki kopeìi 2Q do 30 minut; zatem opluk-
neino v gosli mrežici s primerno toplo vodo, 
nato pa nudimo ribicam. 

Če nam je dovolj planktona na razpola-
go se nam ni treba bati plavajočih mikro-
skopskih alg, ki ozelenijo vodo, kajti vodno 
bolhe in samooki jih sproti pojedo. Če so 
pa alge tako napredovale, da je voda gosto-
zelena, nam pomagajo večje količine plank-
tona. ki ga ribe ne bi mogle pojesti, v teku 
3 do 4 dni. Ker potrebuje plankton kisik, 
nam je pri takem čiščenju potreben pre-
zračevalnik. Navadno se razčisti voda v tem 
postopkom j »o preteku 5 do 8 dni. Prezra-
čevalnik pa mora ves čas delovati, sicer 
joginejo ribice in plankton zaradi pomanj-
kanja kisika. 

Vobče znane so rdeče mrene in njim 
slične sorodnice. lepe ribice, ki jih pa lah-
ko splašiš, da začno brezumno švigati po 
akvariju, pri čemer skale vodo. Njih pri-
mer pokvari tudi druge ribe. zaradi česar 
je najboljše, da njih število čimbolj omeji-
mo. Lepa ribica tega rodu ie Nuria danrica, 
po trupu in po dolgih tipalkah na podbrad-
ku podobna danioninam- Zlastj široko ras-
vite so prsne plavuti, ki ji služijo kot pa-
dalo. če skoči na daljavo 1 do 2 m iz vod«\. 
Pestra ribica je to z dvema podolžnima, ~u_ 
menorjavima progama. Domovina ji je juž-
na Azija, zavolio česar se drsti le pri to-
ploti kakih 25 "do 30 stop C. Žal jo bolj* 
redko vidimo v akvarijih, dasi je zanje bolj 
prikladna kakor ostale mrene. Akvarij naj 
bo zmerom pokriti. O. S. 

Jugoslovenski turistični 
urad na švedskem 

Stockholm, 26. julija, p. Tu je bil ustar-
novljen jugoslovenski tujsko-promelni urad, 
ki je pričel že intenzivno delovati in propa-
girati turistična potovanja iz Švedske v Ju-
goslavijo. 

Več tisoč zastrupljenj 
zaradi pokvarjenih jajc 

Tokio, 26. julija. AA. ( DNB ) Več tisoč 
članov letalske policije je med velikimi le-
talskimi vajami v Tokiiu in Jokohami obo-
lolo na znakih zastruplienja. Vse kaže, da 
so zavžili pokvarjeno hrano, prirejeno iz 
slabih jajc. 

Proti gradnji nove luke 
Primorski in drugi gospodarstveniki pravijo, naj se 
znesek, namenjen za novo luko, porabi rajši za' pet 

starih pristanišč 

Td žrtve godovanja 
Eden mrtev, dva pa hudo in lahko ranjena 

Trije kozolci so zgoreli 

Madtior preko nedelje 

Zobni ambulatorij 
za mladino 

6000 mestnih ln okoliških otrok ima bolne zobe — Tuji 
zgledi opozarjajo na nujnost šolskega zobnega ambula-

torija pri nas 



Olimpijski ogenj žari v Jugoslaviji 
V Caribrodu je včeraj zjutraj olimpijska bakla prispela v našo državo — Povsod so se 

vršile manifestacije za o!imp..jsko idejo 
Beograd, 26. julija. 

Grški in bolgarski športniki so izvršili 
svojo dolžnost. Zlasti grški atleti so v do-
kaj težkih prilikah — kakor znano, so v 
nekaterih krajih Grčije ob priliki olimpij-
skega stafetnega teka divjale močne nevih-
te — izročili olimpijsko baklo svojim bol-
garskim tovarišem, ki so nato ob velikem 
zanimanju in navdušenju bolgarskega na-
roda prinesli olimpijski ogenj skozi svojo 
državo na naše ozemlje. 

Olimpijska plamenica je prispela v našo 
državo v obmejnem mestu Caribrodu, in si-
cer davi ob 1.05. Bolgarski tekač je izročil 
olimpijski ogenj našemu prvemu tekaču dr. 
Pichlerju. ki je tekel z njo skozi Caribrod. 

Ze v prvem jugoslovenskem mestu je na-
rod pokazal, kako pravilno pojmuje sveto 
olimpijsko idejo. Po vseh ulicah, kjer je 
dr. Pichler nosil olimpijski ogenj, se je 
zbrala velika množic, ki je živahno po-
zdravljala tekača ter se v spoštovanju do 
olimpijske misli, ki združuje ves svet, po-
klonila simbolu te ideje. Na jugoslovenski 
bolgarski meji so prevzemu olimpijske bak-
le prisostvovali zastopniki krajevnega olim-
pijskega odbora. 

Točno po programu ob 2.55 ponoči je 
prispel olimpijski ogenj v Pirot. 2e pred 
mestom je sprejel tekača predsednik pirot-
ske občine Radosavljevič s člani občinske-
ga odbora. Kljub temu, da je bil nočni 

čas, je tudi Pirot hotel pokazati svojo pri-
vrženost olimpijski ideji. Tudi tukaj se je 
zbrala velika množica, ki je po govoru 
predsednika občine Radosavljeviča navdu-
šeno vzkliknila našim športnikom. Ves Pi-
rot je bi' v zastavah. Okna na hi^ah so bila 
razsvetljena Po kratkem presledku se je 
tek nadaljeval proti Nišu, kamor je olim-
pijski tekač prispel davi ob 8.45. 

Niš je, čeprav je bil čas za sprejem olim-
pijskega tekača zelo kratek, izredno sveča-
no pričakoval olimpijsko baklo. Na ulicah 
je bilo vse polno ljudi. Mesto je bilo v 
zastavah. N i ki srez je olimpijska bakla za-
pustila ob 10. ter ob 18. svečano sprejeta 
prispela v Jagodino. 

Problemi našega nogomet a 
Vprašanje državnega prvenstva — Državni davki in 
režija — O konferenci pri športnem ministru in o 

izredni savezni skupščini 
Vprašanje državnega prvenstva. — Dr 

iavni davki in režija- — O konferenci pri 
športnem ministru 'n izredni savezni skup 
ščini.— 

Iz leta v leto se vleče problem našega 
državnega prvenstva. Sedaj srmo zopet na 
tem, da na izredni savezni skupščini, ki 
bo v Beogradu 9. avgusta rešujemo to 
vprašamije. Tokrat je izjemoma stopil na 
pian BSK, ki v svojem načrtu predvide-
va nacionalno ligo desetih klubov in, pr-
vič, odkar se pni nas igra državno prven-
stvo, razdelitev tekmovanja v jesensko in 
spomladansko sezono, kakor je ta zadeva 
rešena povsod v svetu. Poleg tega uvaja 
načrt novost, tekmovanje za savezni po-
kal ki bi teklo vzporedno z dl'Vßvnim pr-
venstvom. kar bi dalo monotonosti tekmo-
vanja nekaj spremembe in živahnosti. Za 
savezni pokad bi se tekmovalo <po pokalnem 
sisftemu: kdor zgubi izpade. 

Zagreb bi ne bil Zagreb, ee ne bi imel 
odvojenega mišlijenja- Dolgo niso prišli z 
barvo na dam, potem so se z edini!,i na pred 
log za ligo osmih klubov, dobesedno pre-
ko noči so pa zvedeli, da postavlja osije-
ška Slavija lasten predlog v diskusijo, pa 
se je Zagreb oklenili krčevito tega predlo-
ga: liga devetih klubov! Samo da imajo 
nekaj drugega, samo da — sipa jo pesek v 
oči svojim klubom, da bodo z njihovimi 
glasovi na savezni skupščini mogli opomi-
rati, za kuilisami pa bodo. kot vedno do-
slej, delali na to, da jim ligo, kakršnokoli, 
zglasujejo drugi! Za agitacijo med klubi 
so uporabili tudi geslo l-okalnega patrio-
tizma in med vrsticami grozijo, da lahko 
sezidajo novo hišo, ko so jim prvo — JNS 
— prenesli v Beograd Melodije, kri jih v 
športu v vseh osemnajstih letih še nismo 
slišali. 

Težišče problema pa mi v sistemu tek-
movanja. Ta se da prikrojiti tatko ali dru-
gače, tega smo že vajeni- Če bi beiteli bitì 
na vse strani do skrajnosti pravični in do-
voliti udeležbo v državnem tekmovanju 
vsakomur, ki po svoji moči to zasluži, bi 
predvsem zaradi naših prometnih neprilik 
prišli do absurda: kdo na i hodi na Ceti-
ntje? Saj je že splitski Hajduk za vsak 
tekmovalni sistem velika co kija, ker leži 
tako od rok. Toda vseh sistemov g'avni 
problem so državne in ponekod) likalne 
banovimsike in občinske takse. Odkar so 
uvedli davek na športne prireditve, je za-
čel naš sport, kar se prireditev tiče. rarpid-
no propada/i. Še predmo se je dodobra 
ukore nini i in dolgo p-redjno je posta.! go-
den za obdavčen ie so bila sportn* mu po-
kre+u naložena bremena, ki jim, odkrito 
in brez vsake tendence povedano, ni kos. 
Čudno je le to, da se ne da točno ugoto-
toviti, kak je efekt obdavčenja, ke r sicer 
bi morali na odločilnih mestih že zdavnaj 
spoznati zgrešenost tega bremena in bi ga 
bili že zdavnaj odpravili. 

V trenutku, ko so bile napisane te vr-
stice, s«o se zbrali v Beogradu delegarti]' raz-
nih podsavezo.%- in klubov, da obrazložijo 
resornemu ministru svoje težave- Akci jo 
za to konferenco so menda pokrereili za-
grebški športni krogi. Začetkom je biila za-
mišljena k"'t nekaka prilika za obračuna-
vanje med Zagrebom in Beogmadcm ter 
med Tiagrrbom in Ljubljano. Kako malo 
resnosti so taki nameri v Ljubljani po-
svečali, sledi že iz dejstva, da ni odšel iz 
Ljub! jame na to konferenco nihče; L N P 
in SK Ljubljano bosta na konferenci za-

stopala gg. major Viziak in Klemenčič, ki 
stalno bivata v Beogradu. Iz poslednjih 
objav zagrebškega podsv za pa se zdi. da 
so se tam premislili in so si za Luw raz-
prav na konferenci v Beogradu izbrali 
»gmo'no stanje« klub>v in našega športne-
ga pokreta sploh. Če bodo poleg tega ven-
dar kaj govorili o športnih »ra:mericah« 
in eventualno tudi v državnem prvenstvu, 
so pokreta či konference oči vi dno zamah-
nili v prazno, ko so povzročili sklicanje 
nekompetentnega foruma za tako razprav-

V SK Ljubljani se seveda odražajo vsi 
ti problemi. Težko obdavčenje športnih 
prireditev onemogoča vsako podjetnost v 
prirejanju močnejših tekem. Zunanji kilu-
bi so dragi, domači ne vlečejo dovolj- Ta-
ko so v vsakem primeru deficiti neizbež-
ni. Zato je klub iaredmo zainteresiran na 
državnem prvenstvu, ker b- bila z ugodno 
rešitvijo tega vprašanja odpravljena mize-
rija našega sporeda, ki se razteza že na 
vso letošnjo sezono. Vendar nastajajo z 
udeležbo v državnem prvenstvu za klub 
drugii problemi- Lahko je reči, delajte na 
to, da boste pri državnem prvenstvu zra-
ven, ali povsem drugo je vprašanje, kdo 
in kako bo to udeležbo vzdržal? 

O vseh teh problemih se bo raz.pravlja. 
Io na informativnem sestanku, ki ga klub 
sklicuje piihodnji torek zvečer ob 20. v 
kletno dvorano hotela Miklič. Kdor je za-
interesiran na razvoju ljubljanskega vrhun 
skega nogometa, je vabljen, da z nasve-
tom ali kakorkoli pomaga, da se Ljublja. 
ni omogoči uspešen poseg v razvoj jugo-
slovenskega nogometnega sporta. O. C. 

Včerajšnja konfe-
renca v Beogradu 

V soboto se je pričela v ministrstvu za 
telesno vzgojo konferenca z zastopniki 
JNS, podsavezov in 8 povabljenih klubov. 
Konferenco je otvoril sam minister dr, Ro-
gič, ki je v otvoritvenem nagovoru nagla-
sil, da je svrha te konference razgovor o 
problemih našega nogometa. Za JNS se je 
zahvalil ministru podpredsednik dr. Andre-
jevic za iniciativo. Potem se je oglasil 
predsednik Z N P g. Berger, ki je priznal, 
da obstoji gotov nesporazum med Zagre-
bom in JNS, ki ga pa Zagreb ne misli za-
ostriti. Vsekakor pa da bo Zagreb svoje 
nezadovoljstvo napram JNS manifestiral z 
borbo proti sedanji upravi saveza. Glavni 
tajnik JNS g. Kosta Hadži je naglasil, da 
so glavDi vzroki vseh težkoč v našem no-
gometu takse na športne prireditve in da 
iz njih izvirajo vsi nesporazumi. Nato je 
g. Simonovič govoril o zgodovini raznih 
sistemov državnega prvenstva, o vedno to-
liko citiranih koncesijah, pa je čisto pra-
vilno poudarjal, da so se z njimi okoristili 
tudi zagrebški veliki klubi. 

Danes se je konferenca nadaljevala ter 
se je razpravljalo o državnem prvenstvu. 
Delegat BSK g. Boško Simonovič je imel 
daljši govor, v katerem je predložil za dr-
žavno prvenstvo ligo 10 klubov. BSK je 
sicer za ligo 4 klubov, vendar je BSK bil 
večino oni klub, ki se ne briga samo za 
svoje, temveč tudi za splošne inteiese. 

Zastopnik Jugoslavije dr. Stanovljovió je 
nato izjavil, da Jugoslavija odstopa od 

svojega predloga, ki ga je stavila lani, 
namreč kombinirani sistem podsavezov in 
liga sistem. Po govorih raznih drugih za-
stopnikov so govorili tudi Zagreučam, ki 
pa n:so predložili nobenega konkretnega 
predloga o državnem prvendtvu. vseitako: 
se bo to vprašanje rešilo oa izredni glavni 
skupščini, k; bo 9. avgusta v Beogradu. 

Drugo vprašanje, o katerem so razprav-
ljali danes, je bil nesporazum, ki vlada 
med Zagrebom in nogometnim savezom. 
Minister dr. Rogič je ugotovil, da v glav-
nem ni nobenih stvarnih diferenc. Zastop-
nil Gradjanskega dr. Kisič je dejal, «la 
tudi Zagreb ne misli poostriti sedanjih od-
nošajev. 

Razpravljali so tudi o vprašanju SK 
Ljubljane, zaradi katerega se je Zagreb 
toliko razburjal. Stvar je bila docela po-
jasnjena ter so ugotovili, da ni nobenega 
razloga, da bi JNS nastopM proti novemu 
klubu Ljubljane. 

Obširna debata se je seveda razvila o 
vprašanju taks. O tem vprašanju so bili 
vsi klubi soglasnega mnenja. G. minister 
dr. Rogič je obljubil, da bo storil vse ko-
rake, da se to vprašanje reši po zahtevah 
naših nogometnih organizacij. 

V splošnem se lahko reče, da je bil po-
ložaj na tej konferenci precej jasen. Za-
greb je, kakor se zdi. iz načelnih razlogov 
proti JNS. Kaže pa tudi, da je vprašanje 
državnega nogometnega prvenstva, po raz-
položenju na današnji konferenci sodeč, že 
rešeno, ker je 12 podsavezov za ligo de-
setih klubov. 

Zastopniki BSK so na tej konferenci bili 
deležni mnogobrojnih izrazov simpatij. Po 
govoru dr. živkoviča je povzel besedo tudi 
zastopnik ljubljanskega nogometa g. ma-
jor Vizjak, ki se je državnemu prvaku 
BSK zahvalil za njegovo objektivno stali-
šče, ki ga je zavzel napram ljubljanske-
mu nogometu. 

Včerajšnje 
nogometne tekme 

SARAJEVO: Včerajšnja prva finalna 
tekma za državno prvenstvo med BSK in 
sarajevsko Slavijo se je končala 8 tesno 
zmago BSK 1:0. 

BEOGRAD: Nesrečni Jugocup se je 
slabo začel za Zagrebčane. Jugoslavija 
je visoko porazila Haška s 5:0 (3:0). 

ZAGREB: Tudi na zagrebških tleh je 
Concordia samo s tesnim porazom 3:2 (1:1) 
nadvladala Hajduka. 

ZEMUN: SK Mitič : team bolgarskih 
železničarjev 4:4 (2:0). 

DUNAJ: Austria:Ujpest 5:2 (1:1). 
PRAHA: Sparta : Ambrosiana 3:2 (1:1). 

V finale za srednjeevropski pokal prideta 
torej Austria in Sparta. 

* 
A S K Primorje. Pozivamo vse članstvo, 

da se udeleži polnoštevilno pogreba tragič-
no preminulega g. Borisa Tomažiča danes 
ob 18. iz sanato ri ja Lecnišča. — (Central-
ni odbor.) Odborova seja bo v četrtek ob 
20.30 v restavraciji Zvezda. 

A S K Primorje (Lahkoatletska sekcija). 
Na današnji lakoatletski prireditvi ob 18.45 
na telovadišču Ljubljanskega Sokola mo-
rajo obvezno nastopiti naslednji atleti: 
Krevs, Srakar I. in F., Krpan, Pere, Gabr-
šek, Pleteršek, Skušek, Czurda, Kovačič, 
šušteršič, šter, Weibl, Sodnik, Korče, Kaj -
fež, Serše, Martini, Marek, žgur, Slanina, 
Goršek, žorga. Vsi imenovani si morajo 
tekom današnjega dne pravočasno priskr-
beti opremo in biti v slačilnici na telova-
dišču najpozneje ob 18. 

Simpatičen 
iatgled dame/ 

• V o j o e c p r i v e n t e r e i o G 

temu red tic ne^ccflf i f ' 
zob j e s 

odUcno zohno ßrento! 
Poslovilna lahkoatletska prireditev 

olimpijske reprezentance 
Danes ob 18.45 na telovadišču Ljubljanskega Sokola, Tivoli 

Pred odhodom na o.impiado številnih 
olimpijskih rcprezen'tantov, ki jih je v ju-
gosiovensko olmpijsko reprezentanco dal 
slovenski de! našega naroda v številnih 
športnih panogah (lahki atletiki, plavanju, 
kolesarstvu, sabljanju, kajaku rokoborbi 
i.n boksu priredi pod okriljem Olimpijske-
ga pododbora v Ljubljani Odibor za izved-
bo lahko atletskih dvobojev danes ob 
18.45 na telovadišču Ljubljanskega Sokola 
v Tivoliju poslovilni lahkoatletsk- miting 
vsem lahkoatletom Slovencem, ki bodo za-
stopali barve naše države na olimpiadi v 
Berlinu. 

Pri kratkem, eno uro trajajočem, toda 
zanimivem programu: tek -,fX) m, skok v 
višino z zaletom, tak 100 m, met kladiva, 
tek 3000 m in olimpijska štafeta, bodo 
o:imp:jski reprezenrtanti ing. Stepišnik, 
Krevs in Goršek skušaili še v zadnjem hi 
pu pred odpotovati jem dokazati, da so od 
svojih zadnjih nastopov še precei napredo-
vali. Toda tudi ostali slovenski olimpijski 
kandidati kakor Czurda. Gabršek. Marti-
ni, Pleteršek. B*učan itd. bodo hoteli do-
kazaiti, da jih je lahkoatletski savez ne-
upravičeno zapostavil pri določitvi jugo-
slovenske olimpijske reprezentance- Šport-
ni del prireditve bo vsekakor dostojen 
ugledu, ki ga uživa slovenska lahka atleti-
ka kot najboljša v naši državi. 

Olimpijski pododbor v Ljubljani je v 
želja, da bi mogel zaželeti tudi ostalim na-

šim olimpijskim reprezentantom čimveč 
uspehov, povabil tudi ostale slovenske olim 
pijske reprezentamle: tri sabljače, tri ka-
jaka še, štiri plavače, dva kolesarja, enega 
bikserja in enega rokoborca ter komplet-
no o' 'iopijsko plavalno reprezentanco, ki 
je za mesto zadnjih svojih priprav izbra-
la ravno Ljubljano. Povabi je tudi naj-
višje predstavnike naših oblasti: banovine, 
vojske in mesta, ki so v zadnjem času 
nudili polno moralno in gmotno podporo 
za čim boljšo pripravo naših reprezentan-
tov ki bi naj službenim zastopnikom na-
še države na olimpiadi v Berlinu polagali 
na srce, da skušajo z vse»ni svojim« spo-
sobnostmi čim častneje zastopali i ugled na-
še države v borbi z zastopniki vseh na-
stopajočih narodov sveta. Povabil je t udii 
zastopnike vseh slovenskih športnih orga-
nizacij in klubov, ki so vzgojili in pripra-
vili raše olimpijske repre zen tante. Vabi 
tudi vso slovensko športno javnost, naj s 
polnošitevilnim ob:skom izkaže svoje sim-
patie našim di črnim olimpijskem reprezen-
tantom in jim na ta način nudi polno mo-
ralno podporo v borbi z najboljšimi ere-
tovnrni reprezentanti telesno vzgojnega 
pokreta na olimpiadi v B ertomi-

Tudi mi se v imenu najširše javnosti 
pridružujemo temu, želeč vsem našim 
olimpijskim reprezentantom: Srečno pot • 
Berlin in zadovoljen povratek, ki naj ga 
spremljajo mnogi in veliki uspehi! 

Zmaga pred slovesom 
Naši plavači so bili proti Francozom v veliki premofl 

Ljubljana, 26. julija. 
Ob veliki udeležbi občinstva, vendar ne 

ob tolikšni kakor ob prvi priliki olimpijske 
izbirne tekme, se je danes vršilo mednarod-
no plavalno tekmovanje med Ilirijo, ki je 
bila ojačena s člani državne plavalne re-
prezentance, ki bo odšla v Berlin, in fran-
coskim klubom Cercle des Nageurs de 
Marseille. Tekme niso nudile ogorčenih 
borb, ker so bili domačini vedno v pre-
moči. 

Rezultati so bili: 
200 m prosto: 1. De Filipis (J) 2:26.3, 2. 

Petrone (J) 2:28.4, 3. Navarra (Marseille) 
2:39.4, 4. Beclant (M) 2:46.7. Sigurna zmaga 
domačih v zelo dobrih časih. 

50 m hrbtno juniorke: 1. Fine 46.2, 2. 
Avčin 50.5, 3. Knez 52.7. 

200 m prsno mednarodno: 1. Cerer (J) 
3:08.6, 2. Rey (M) 3:17.6. Sigurna zmaga 
Cererja, ki je plaval samo za prvo mesto. 

50 m prosto junior ji: 1. Pestevšek 39.6, 
2. Miklauc 42.3. 

3X50 m mešano mednarodno: 1. Ilirija 
(Wilfan, Cerer, Skarpa) 1:36.8, 2. kombini-
rana jugoslovenska štafeta (Gazzari, Miho-
vilovič, Pavičič) 1:41.6, 3. Marseille 1:50.5. 

Nato so sledili skoki z deske, ki so jih z 
lepim uspehom izvajali člani Ilirije, med 
njimi državni prvak Ziherl. 

100 m hrbtno mednarodno: Francozi ni-
so nastopili, ker so bili preveč utrujeni. 

Vozili so se namreč 36 ur in so v vlaku 
večinoma stali, 1. Wilfan 1:15.6, 2. Gazzari 
1:16.5. 

3X50 m junior ji: 1. Ilirija L, 2:10.4, 2. 
Ilirija O. 2:25.4. 

5X50 m prosto mednarodno: 1. kombini-
rana jugoslovenska štafeta (Tošovič, Pav-
čič, Cvetkovič, Petrone, De Filipis) 2:29.6, 
2. Ilirija (Lemart, Pestevšek, Ziherl, Skar-
pa. Wilfan) 2:30.6, 3. Mauseille 2:34.3. 

Ob 22.15 se je pričela waterpolo tekma. 

Neurja v Turčiji 
Ankara, 26. julija. A A. V okolici Anka-

re besni silna nevihta. Letošnja žetev je 
uničena v celih pokrajinah. Prebivalstvo 
je obupano. 

Carigrad, 26. julija. AA Nad mestom in 
okolico ie divjal v pretekli noči strašen vi-
har. Več predmestij je pod vodo. Vihar in 
poplave ?o porušile večje število hiš. Ele-
mentarna katastrofa je zahtevala večje šte-
vilo življenj. Števila žrtev zaenkrat ni mo-
goče dognati. Del mesta ie prebil noč v te-
mi, ker ii bi! električni tok prekinjen. 

Postani in ostani Slan 
Vodnikove družbe ! 

Javljamo, da smo izgubili našega ljubega 

a&o C Ö o t f f l c e l l c i 
STUD. I UR., 

Iti se je v soboto, dne 25. t. m. ponesrečil v severni 
triglavski steni. 

Pogreb pokojnega se bo vršfl v torek, dne 28. t. m. 
ob 4. uri popoldne iz kapele pobreškega pokopališča v 
Mariboru v rodbinsko grobnico. 

LJUBLJANAMAR1BOR, 27. julija 1930. 

LOJZKA DOMICELJ, roj. KNAFLIČ, mati; BRANKO 
in ZLATA, brat in sestra in rodbine: DOMICELJ, 

KNAFLIČ, KOBLER in VERBIč 

V globoki žalosti naznanjamo vsem sorodnikom in 
znancem, da se je naš predragi 

Sion Hettner 
SLUŠATELJ EKSP. AKADEMIJE 

na triglavski steni smrtno ponesrečil. 
Pogreb nepozabnega pokojnika bo v torek 28. t. m« 

ob 4. uri popoldne iz kapele pobreikega pokopališča 
v Mariboru. 

MARIBOR, 27« julija 1936. 

Žalujoča rodbina in sorodstvo IVANA LETTNERJA, 
družabnika tovarne „Zlatorog" v Mariboru 



» . r O T R ö « pooeiMjA feda.ja 4 Ponedeljek, 27. VIT 1V36 

Žena v sodobnem svetu 
Ali naj damo ženski pravico sodstva 

Ljubljana, 25. julija. 
To vprašanje postaja aktualno prav v 

Času, ko je zakonodajnim činiteljem pred-
ložen načrt novega zakona o sodnikih, ki 
bo prišel v pretres v jeseni. Da se to vpa-
ianje vsaj nekoliko oavetli, smo že v zad-
njem ponedeljskem »Jutru« prinesli odgo-
vore nekaterih našLh odličnih pravnikov. 
Ker pa je potrebno, da povedo svoje mne-
nje zlasti tudi naše pravnice, ki se že 
praktično udej>stvujejo, prinašamo danes 
najprej njih odgovore. Odgovore š? neka 
terih priznanih pravnikov. kolikor nam 
njih objavo danes onemogoča pomanjka-
nje prostora, pa bomo cbjavfli v kratkem. 
Enakopravno po študiju in pripravi-ne-

Enakopravne po študiju — 
neenakopravne po službe-

nem polož af is 
Dr. Jakobina Gang'ova. ki je prva izmed 

slovenskih pravnic postala sodna pristav-
ka, je dejala med drugim; 

Odgovor na vprašanje, ali smo ženske 
sposobne izvrševati sodniški poklic, je od-
visen od odgovora na mnogo bolj splošno 
vprašanje, ki se dane-; pojavlja, in to je: 
ali naj ženski sploh dopustimo izvršvat i 
kakršenkoli samostojen poklic? Na to 
•vprašanje odgovarjamo ženske soglas.no da, 
moški pa skoro prav tako soglasno ne. 
Edina izjema so očetje, ki jih skrbi usoda 
njihovih nezapcsl nih hčera Gre torej za 
načelno borbo med moškim ,n žensko Ker 
Pa odločajo danes o zaposlitvi ženske iz-
ključno le moški, se mi zdi 1? prav malo 
verjetno, da bi trenotno mogla ženska do-
seči ugodnejši položaj kakor ji ga nudijo 
že obstoječi zakoni. Ta borba je tako hu-
da, da dajejo prednost moškim celo v ti-
stih poklicih, kjer je ž nska do nedavnega 
bila nesporno priznana kot sposobnejša 
od moškega. Pri tem mislim zlasti na uči-
teljski stan. 

Ugovori, da žensko po svojih fizičnih 
zmožnostih, zaradi svoje Večje čustvenosti 
jn svojih materinskih čustev ni zmožna 
objektivnosti in pravi Sne pr" so je. so prese-
netljivo podobni ugovorom, ki so bili izne-
šeni vedno, kadar je ženska hotela doseči 
dostop v položaj, ki jj je bil do tedaj ne-
dostopen Ponovno pa so ženske že doka-
zale. da so sposobne - kljub t? mu, da sole 
ženske — vršiti svoj poklic prav tako 
dobro kakor večina njih moških tovarišev. 
Z uspehom so se žensk? uveljavile celo na 
področju tehnike, ki izmed vseh poklicev 
materinskim čustvom ženske in s tem 
njenemu bistvu najmanj ustreza. Ne spo-
znam tedaj razloga, zakaj naj ženska prav 
v pravesodstvu odpove. 

V študiju in pri izpitih, ko smo š= ena-
kopravne s svojimi moškimi tovariši, za 
indimi ne zaostajamo. Da jih v mar'jivosti 
včasih celo presegamo. nam priznavajo 
celo gg. profesorjpj na fakulteti. Kot sod 
miške pripravnico vršimo isto delo s prav 
tako dobro oceno kakor večina tovarišev 
kljub temu, da nam je treba mnogo več 
moralne sile in veselja do d la Veselje do 
dela pa je v veliki meri odvisno od uspe-
ha dela. Me pa teh uspehov ne moremo 
doseči. Delamo z zavestjo, da ?<no leto po 
napravljenem sodniškem izp;tu, ko naši 
tovariši v smislu zakona o sodnikih red-
nih sodišč lahko dos "žejo sodniški položaj, 
zaostanemo po službenem položaju in v 
materialnem pogiedu dalrč za nj'mi 

Zakaj nam moški potem odrekajo spo 
sobnost za sc-dn:ke? Vsi izn"šeni ugovori 
so doslej le teoretični, v praksj t"1 svoje 
nesposobnosti še nismo dokazale Kolikor 
mam jc kot sodniškim pripravicam mož-
no, smo dokazale kvečjrmu nasprotno. 
Edini argument, ki proti priznanju spo-
sobnosti ženske kot sodnice resnično drži 
in ki sem ga od svojih predpostavljenih in 
tovarišev neštetokrat s'igala. je ta, da si 
pač ne morejo predisavljeti, da bi v raz-
pravno dvorano prihajale ženske ne le kot 
zapfcsnikartece, ampak tudi kot sodnice. 

Sodne pripravnice 
so deležne pikrih opazk . • • 

Dr. Fini Grossmanova, ena izm,d redkih 
pravnic, ki že uspešno d'lujejo v advo-
katskem poklicu, pravii tole: 

Živimo v desetletju, upam, da ne bo na-
stalo z tega kar celo stol; t je, ki ga poleg 
krize .morda tudi mnogo radi krize, ka-
rakterizira ljuta borba proti ženskam v 
višjih poklicih. Ne čudim se, da starejše 
generacije moških nasprotujejo zaposlitvi 
ženske v samostojnih poklicih, ker so bili 
vajeni gledati v ženski le mat-r in gospo-
dinjo ali celo le ljubico. Mlajši pa so go-
tovo imeli dovolj prilike spoznati, da so 
ženske dobre in enakovredne tudi kot tova-
rišice v vsakem oziru 

Kar se tiče specialno vprašanja, ali naj 
bo ženska pripuščena k funkciji sodnika, 
mislim, da ni prav nobenega utem ljen-ga 
razloga, ki bi to zabranjeval. in tudi v 
vseh dosedanjih nasprotujočih sj izvaja 

.njih še nisem našla stvarne utemeljitve-
Vsak ugovor proti ženski ima svoj ustre-
zajoči ugovor tudi proti moškemu. 

Sama sem vršila sodno prakso, ki j-e za 
advokata predpisana, pa nisem nikdar 
opazila kake manjvrednosti ženske v 
sodni pripravn-ški službi Imela s m pri-
ložnost ugotoviti ponovno z zadovoljstvom 
da stranke, ki imajo posla na sodišču/ 
nikdar ne omalovažujejo pripravnic, tem-
več sem obratno opazüa, da Se celo prav 
rade obračajo nanje zaradi velike postrež 
Ijivosti in potrpežlj vasti. Občudujem to 
varišice sodne pripravnice, ki kljub brez-

upnosti svojega položaja z izrednim mi-
rom prenašajo vse, često pikre opazke, ki 
lete nanje kot ženske. Vprašala sem iz za 
nimanja v času, ko sem se posvetila že 
advokatskemu poklicu, številne odlične 
sodnike, ali ženske res zaostajajo za sod-
nimi praktikanti, pa so mi izjavili, da v 
delu celo marsikaterega tovariša prekaša-
jo, saj so pravno enako izobražene, enako 
hitro in bistro zagrabijo posamezne pri-
mere poleg tega pa so še vestnejše in mar-
ljive jše 

Prepričana Sem, da načinu poslovanja 
ustrezajo tudi letne ocene, ki jih preje-
majo pripravnice. Vsekakor bi bilo zani-
mivo zbratj predmetne podatke v obiki 
statistike. Sicer pa. če govorimo o kva-
lifikaciji sploh, ne vem, zakaj bi se mo 
rala prav pri ženski pr:dpostavljati odlič-
na ocena, pr moškem pa se za oceno pri 
vprašanju, ali na, bo sprejet za sodnika 
ali ne, vsaj kolikor je meni znano, sploh 
ne vprašuje. Jasno je, da ni vsaka ženska 
sposobna postati sodnica, vendar gotovo 
za to tudi ni sposoben vsak moški 

Pri nas se to važno vprašanje obravnava 
ne oziraje se na prakso drugih narodov, 
kjer so ženske — gotovo v enako težavni 
dobi — že pridobile pravico do vzvišene 
funkcije sodnika. Doslej se še nihče ni 
potrudil pribavitj podatke o uspehih ali 
neuspehih žensk v pravosodstva. ki bi se 
smeli edino vpoštvati pri rešitvi vpraša-
nja, ali naj bo ženska sodnica ali ne. Pre-
den pa ta prilika n-; dana, tudi negativni 
odgovor ni dopusten. 

Morda bo kdo zbral podatke o tem. ka-
ko so se uveljavile sodnice pri drugih 
narodih, mislim pa vsekakor, da so kot 
skrbstvene sodnice in sodnice za mlajše 
maloletnike pripravnejše kakor moški Ko 
bodo omenjeni podatki zbrani, pa obljub-
ljamo. da jih bomo z zanimanjem prečita-
le, in če bo praksa pokazala negativen re-
zultat .tedaj šele bomo tudi same priznale, 
da ženske r&s niso za sodniški poklic. 

Odgovor more biti 
načelno samo pozitiven 

Izmed feministk, ki se bore za ostvarjenje 
enakopravnosti ženske z moškim spošno 
v vseh poklicih, smo se obrnili na profe-
sorico go. Olgo Grahorjevo, urednico 
»ženskega sveta« z vprašanjem, kako mi-
slijo feministke v tej zadevi-Njen odgovor: 

Feministke zahtevamo za žensko pra-
vice do iste izobrazbe in istih služb, ka-
kor jih imajo moški, zato more biti tudi 
odgovor na to vprašanje načelno samo 
pozitiven. Preden preidem na utemeljitev, 
naj mi bo na kratko dovoljeno odgovoriti 
na nékatere ugovore treh vseučiliških 
profesorjev proti sodnicam, ki so bili ob-
javljeni v »Jutru« z dne 20. t. m. 

1. Kar se tiče nervoznosti. sem kot štu-
dentka opazila nervoznost pred izpiti 
prav tako pri moških kakor pri ženskah. 
Poznam več tovarišev kakor tovarišic, ki 
so kljub dobrj pripravljenosti pri izpitu 
padli, ker so jim odpovedali živci, ali pa 
so iz istega vzroka tik pred izpiti ponov-
no odstopili. Jokali se menda res n ;so. 
Vsekakor bi bilo treba upoštevati, da po-
ložaj študentke pri izpitu ali sodnice pri 
razpravi vendar ni čisto enak. Pred izpitno 
komisijo stoji še zelo mlad in nezrel člo-
vek. do sodne prakse pa bi prišla že 
odras'a in zrela ženska. Sicer pa tudi 
možnost, da bi se eni ali drugi žnsk i pri-
petil živčni po'om, še ni vzrok, da bi se 
vsemu spolu odrekla pravica do izvrševa-
nja sodnega poklica. 

2. Tudi ako kdo prizna ženski pravico 
samo do tistih poklicev, ki so v zvezi z 
njenim materinstvom, ne vem. k ako mere 
izločiti sodni poklic Ne mislim le na mla-
dinsko sodstvo. Vprašajmo se le. kako 
more moški pravilno presojati dejanje 
ženske, katere zločin je v zvezi prav z 
njeno materinsko funkcijo, sploh z njenim 
spolnim življenjem 

3. Kar se tiče prevelike nežnosti ženske 
za presojanje seksualnih zločinov je pri-
pomniti: dokler ima ženska žalostno pra-
vico. postati njihova žrtev, sme imeti tudi 
pravico, da jih sodi. Sicer pa ima nežna 
žnska duša prenesti toliko hujših reči 
(n. pr. g adovanje svojih otrcik ) da ji sa-
mo zaradi nežnosti ni treba odrekati pra-
vice do sodniškega poklica, öudim se le 
optimizmu profesorja g. Kušeja Ali res 
misli, da se težavni sodni problemi zdaj 
od moških rešujejo v zadovoljstvo vseh? 
Meinda nisem edina, kj dvomi o tem splo-
šnem zadovoljstvu In kaj potem? Ali bi 
se ne morala logično odvzeti pravica so-
jenja tudi moškim? 

Zdi se mi, da so vsi navedeni ugovori 
proti sodnicam prece-,- v zraku. Tu tudi ni 
čudno, saj so gospodje pisali o instituciji, 
ki je iz lastne izkušnje ne poznajo ker 
je pri nas še ni 

Vsekakor moramo biti gospodom hva 
ležne. da nam tudi kot nasprotniki prizna-
vajo zmožnost sodelovati vsaj pri mladin 
sk?m sodstvu. Brez dvoma je naravno, da 
pri vzgoji otroka sodelujeta tako moški 
kakor ženska Mladinsko sodstvo pa sme 
biti samo vzgojno Vendar so moški lahko 
prav tako dobri pedagogi in psihologi ka-
kor ženske, in kolikor moremo odrasli 
sploh razumeti otroka, ga more razumeti 
tudi moški Osebno mislim, da so sodnice, 
ženski vplivi na sodstvo sploh . mnogo 
potrebnejši pri drugi vrsti zločinov, pri 
vseh tistih namreč, kjer gre za popolno-
ma ženske zadeve (prostitucijo, splav, 
detomor), nadalje pri vseh tistih zločinih, 

ki izvirajo iz sporov med zakonci, in pri 
ločitvenih sporih. Tudi najvestnejši in 
najboljši sodnik ne bo mogei pravilno pre-
soditi psihologije ženske, ki je neposredno 
po porodu umorila otroka ali v nosečnosti 
izvršila kakrš nkol zločin Nosečnost in 
porod sta zadevi, kj ju pozna samo iz teo-
rije, po vrhu iz teorij, ki so jih postavili 
moški — saj so se žene doslej tudi na tem 
področju malo udejstvovale. Vse vpraša-
nje prostitucije bi nemara dobilo drugo 
lice Najbrže bi pri ženskem vplivu na 
sodstvo moški ne ostali tako popolnoma 
nekaznovani. Tudi pri ločitvenih razpra-
vah je slabo, da ga obravnava zmerom le 
sodnik Pri vseh teh rečih se ženski go-
tovo pogosto godi krivica — saj tudi pri 
najboljši volji do objektivnosti ostane 
sodnik vendarle moški z moškimi pred 
sodki in moško miselnostjo, ženske bi 
gotovo imele tudi svoje predsodke, s tem 
se bi zadeva šele malo izenačila N mara 
se zdaj s strani galantnega sodnika zgodi 
tudi krivica moškemu v prid ženske. Tudi 
to je treba odpraviti 

Načelno sem seveda proti vsaki ome-
jitvi sodniškega delovnega področja žen-
ske. Moški si že stoet ja laste pravico 
soditi prav o vseh zločinih in sporih, zato 
zahtevamo isto pravico zase tudj ž nske. 
Zahtevamo to v imenu pravice, zakaj go-
tovo je krivica, ako je ena poiovica prebi 
valstva, kj sestoji prav tako kakor druga 
iz povprečno normalnih, inteligentnih in 
zdaj prav tako tudi izobraženih ljudi, iz-
klučno le objekt zakonodaje brez pravice 
sodelovanja in soodločanja Krivica je, in 
ne le nasproti ženskam, t cmveč tudi na-
sproti moškim in še bolj nasproti mlado-
letnim, da se vsi prestopki, spori in zlo-
čini presojajo enostransko samo z moške-
ga stališča. Čimbolj kdo poudarja različ-
nost moškega in žpnske, tem bolj mora 
priznati krjvičnost dejstva, da je žensk iz-
ročena le moškemu sodstvu. Zato zahteva 
mo ženske zase kot za enakovredne dr 
žavljanke in ljudi pravico soodločanja 
pri zakonodaji in sodelovanje pri sodstvu. 

To vprašanje pri nas 
še ni zrelo za rešitev 

Vseučiliski profesor kazenskega prava 
Aleksander Meklecov nam je dejal, da je 
nasprotnik premočrtnega doktrinarizma, ki 
ne preučuje problemov, temveč izvaja za-
ključke iz nekih apriornih trditev. V tem 
smislu je tudi nasprotnik nekritičnega ra-
dikalnega feminizma kakor tudi površnega 
in prezirljivega anti fem i nižina- Na naše za-
stavljeno vprašanje pa nam je odgovoril. 

Kulturna in socialna vloga ženske je 
ogromna, a hkratu v mnogočem svojevrstna. 
Nesmiselno je zanikati bistvene struktural-
ne razlike med moškim in žensko, ki imajo 
lernen tudi za izbero |K)klica. Citai sem, da 
je j>ot>tala neka žen-ka v neki ameriški dr-
žavici krvnik. V tem vidim reductio in ab-
surdum pretirane ideje enakopravnosti. 

V področju pravosodstva in pravosodne 
uprave je najprimernejše torišče za udejstvo-
vanje slrokovno izobraženih žen socialno 
skrbstvo v najširšem pomenil bes.->d<\ Iz-
med funkcij, ki so zvezane z izvrševanjem 
pravosodstva. pridejo torej v prvi vrstj v 
poštev socialno-skrbstvene funkcije (pomož-
ni organi mladinskega sodstva, pomoč od-
puščenim obsoiencem. zlasti obsojenkam, 
vodstvo kazenskih, vzgojnih in drugih po-
dobnih zavodov za ženske itd.). V nekate-
rih državah z uspehom deluje preventiv-
na ženska policija. Pri nas imamo nekaj 
podobnega v obliki kolodvorskih misiionov. 
Po členu 440 s- k. p. M P sodnik za mlajše 
mladoletnike postaviti za zaupnike !uoi 
ženske osebe, ki morajo biti maloletnikom 
v pomoč z nasvetom in skrbjo za primer-
no zaposlitev in pošteno življenje. Iz svoje 
osebne izkušnje pri ustanovitvi mladinske-
ga sodstva v južni Rusiji (Harkov) vem, 
da so ženske kot članice patronatskih dru-
štev bile na višku. Pot v advokaturo pa" 
ie našim ženam že odprta. 

Glede na vprašanje o ženski spodobnosti 
se sklicujem na izvajanja univ. profesorja 
g. dr. Sajovica, objavljena v »Jutru« z dne 
20. t. m. Prepričan scm, da utegnejo biti 
poedine ženske tudi dobre sodnice. Toda to 
vprašanje na splošno v Jugoslaviji še ni 
zrelo za rešitev že spričo razpo'oženia šir-
ših slojev ljudstva. V tem smislu bi tudi 
bila zelo zanimiva podobna ank'ta med 
podeželskim ljudstvom. 

FILATELI J A 
tako se hdo prodajale naše škartise 

spremnice 
V zadnji številki Poštno-telefonskega 

vestnika smo dobili novo odredbo, kako 
bodo v bodoče prodajali stare sprem-
nice z znamkami. Doslej je bila na-
vada, da so se spremnice zbirale v poštnem 
ekonomatu vsake direkcije in so jih po 
preteku treh let dali na dražbo. Določena 
je bila najnižja cena, pod katero se sprem-
nice niso smele oddajati, in potem se je 
vršila licitacija za večje ali manjše količi-
ne. Pri tem so bile v zadnjem času dose-
žene cene okoli petnajst dinarjev za ki-
logram spremnic, med katerimi je bilo se-
veda precej uradnih spremnic, ki niso 
frankirane, in tudi spremnic iz držav, kjer 
se plačuje pristojbina za pakete v gotovi-
ni, kakor na primer v Avstri j i in Češkoslo-
vaški. 

Skartnih spremnic je pri nas precej in 
z jimi se je uganjala špekulacija. Imovitej-
ši filatelisti in trgovci so jih kupovali v 
večjih količinah in jih po tem po raz-
raemo nizki ceni prodajali v inozemstvo.Ta-
ko naše redne frankaturne znamke niso 
mogle nikoli doseči primerne cene, vsaj 
tiste cene, ki bi bila v razmerju s cenami 
znamk po drugih državah. Se več. Naše 
znamke so imele celo v tisti dobi, ko se še 
niso mogle dobiti na spremnicah, sramotno 
nizko cono, ker so filatelisti računali, da 
jih bodo dobili v nekaj letih iz škarta. Za-
to je najbrž tudi določen nov način pro-
daje spemnic, da se temu zlu odpomore. 

Po novem ministrovem razpisu se bodo 
spremnice odslej prodajale takole: 

Spremnice, ki se bodo nabrale v eko-
nomatih, bodo po izteku določene dobe 
poštni uradniki izbrali in jim odrezali ku-
pone na katerih bodo znamke. Iz teh od-
rezkov bodo napravili majhne nakete do 
enega kilograma. Vsak paket bo zapečaten 
in na njem bosta označena čista teža in 
leto, v katerem so bile spremnice izdane. 
Direkcija bo potem dostavljala te pakete 
državnim poštam, kjer bodo na razpolago 
štiri mesece. Prva dva meseca se bodo pro-
dajale spremnice samo domačim filateli-
stom in trgovcem, naslednja dva meseca 
pa tudi tujim kupcem. Po štirih mesecih 
bodo pošte vrnile neprodane pakete direk-
ciji. 

Prodajna cena bo 55 dinarjev za kilo-
gram. Od tega bodo dobili 10 dinarjev 
uradniki, ki bodo izven uradnih ur rezali 
kupone in izdelovali zavitke. 

Prodaja teh paketov bo vsako leto od 
januarja do marca pri posameznih poštah, 
pri direkcijah pa tudi ostale mesece. Ce bo 
pri kakšni poštni direkciji zmanjkalo pake-
tov. jih bodo dobili iz drugih direkcij, kjer 
bodo ostajale. 

Vsaka direkcija bo morala ob koncu vsa-
kega leta obvestiti ministrstvo, kakšno ko-
ličino spremnic ima in koliko se jih jc med 
letom prodalo. Prodaje se bodo objavljale 
v »Službenih novinah« in lokalnih listih. 

Ce bo zahteval kdo spremnice pri kakšni 
manjši državni ali pogodbeni pošti, jih bo 
ta pošta naročila od direkcije. Direkcija 
bo torej nekakšna glavna zaloga za vse 
pošte. Vsebine zapečatenih paketov ne bo-
do smeli pregledati nc poštni uradniki, ne 
kupci. 

Kupone bodo začeli striči v najkrajšem 
času, tako da bodo paketi z odrezanimi 
znamkami v prometu že za novo leto. Ko-
ličina spremnic, ki si jih bo lahko vsakdo 
kupil, ne bo omejena 

Tako približno se glasi razpis. Zdi se 
nam, da bi potreboval še nekaj pripomb. 

Prvič se nam zdi nezmiselno, da se ku-
poni znamk režejo. Nedvomno bo pri tem 
precej nepazljivosti s strani osebja, ki bo 
to delo opravljalo, ker uradniki najbrž nc 
bodo rezali znamk s škarjami, ampak s 
stroji. Tako bo zanesljivo uničen precej-
šen odstotek znamk, zlasti portovnih, ki 
jih pošte lepijo na zadnji strani sprem-
nic. Večina filatelistov pa kupuje sprem-

nice prav zaradi portovnih znamk, ki imajo 
vsaj nekaj cene. 

Tudi limitirana cena 55 dinarjev se nam 
zdi previsoka. Prepričani smo, da bo le 
malo ljudi, ki si bodo za ta denar kupili 
večje količine spremnic. In še nekaj je : če 
bo dosti spremnic ostalo, kar je nedvom-
no, se bo potem najbrž ves ostanek pro-
dai na javni dražbi za kakšno bagatelno 
ceno. Tako bodo torej morali pravi fila-
telisti kupiti spremnice za drag denar, špe-
kulanti pa jih bodo pozneje dobili za 
malenkost. . Oškodovan bo pri tem tisti 
filatelist, ki mora gledati na vsak dinar. 

Vsa procedura pri prodaji tega škarta 
bo zelo zamudna. Spremnice bodo šle skozi 
bogve koliko rok, med tem ko so doslej 
prišle naravnost s pošt v ekonomat, kjer so 
jih navadno neodprte prodali. Ze zaradi te-
ga se bo marsikateri filatelist branil te 
spremnice kupovati. Procedura bo pa razen 
tega še tudi precej draga zaradi oglaša-
nja in bo najbrž finančni efekt prodaje 
vzlic dobri volj i slabši, kakor je "bil doslej. 

Vsekako bi se dal najti kakšen boljši 
način prodaje spremnic in zbuditi za naš 
škart več zanimanja. 

Dali bi majhen nasvet. Kakor smo že 
omenili, so naše znamke zaradi tega tako 
poceni, ker pridejo ogromne količine škarta 
v inozemstvo. Cim bi se prepovedalo izva-
žati škart celo v uradno plombiranih vre-
čah, kakor je bilo doslej, bi prišlo manj 
škartnih spremnic v inozemstvo in bi cena 
znamk porasla. Hkratu bi nedvomno pora-
sla tudi cena škarta samega. A l i pa naj bi 
se določen odstotek škarta ne prodal, am-
pak uničil in za ostanek bi se dalo ne-
dvomno več iztržiti kakor doslej za ves 
škart. Pri znamkah je pač tako, da dolo-
ča ceno njihovo čim manjše število. Da 
bi ceno znamkam dvignile tudi lepše izde-
lane znamke, menda ni treba še posebej 
omeniti. 

Ce že hoče poštna uprava začeti proda-
jati znamke na drobno, naj prodaja sprem-
nice v originalnih zavitkih, kakršne poši-
l ja jo pošte direkcijam. Direkcija naj jih 
samo uradno zapečati. S tem bo odstranila 
tudi nezaupanje pri filatelistih, da so bile 
znamke že kje preveč natanko pregledane. 
Cena naj bo nizka in naj nc bi presegale 
15 dinarjev za kilogram. Saj mora imeti 
naša poštna direkcija žc slabe izkušnje iz 
predlanskega leta, ko je določila visoko iz-
klicno ceno in so pri tem skoraj vse znam-
ke obležale. Važna bi bila vsekakor tudi 
določba, da se morajo vse neprodane škart-
nc sprcmnicc po izteku določene dobe se-

ggati, ne pa prodati najvišjemu ponudni-
ku. Le '.ako bi jim bilo mogoče ohraniti ce-
no in doseči primeren finančni efekt pri 
prodaji. 

Sicer pa bi bilo dobro, če bi na odloču-
jočih mestih malo povprašali po drugih 
državah, kako tam prodajajo spremnice, 
da dosežejo primerno ceno in obenem šči-
tijo tudi interese filatelistov. 

In še nekaj prosim, naj se ugotovi. Po-
nekod v inozemstvu, zlasti v Franciji se 
dobe višje vrednote naših znamk s čmim 
robom po tako nizki ceni, da so pri nas 
doma dvakrat do trikrat dražje. Kako je to 
mogoče? Odkod so prišle te znamke in 
zakaj jih pri nas ni mogoče za isto ceno 
prodajati? B. R. 

Dve žrtvi Drave 
Maribor. 26. julija. 

Drava je danes pogoltnila v Mariboru kar 
dve žrtvi. Kmalu popoldne se je sprehajala 
po dravski brvi, ki veže Koroško predmest-
je s Studenci, neka 301etna ženska. Ne-
nadno se je povzpela na ograjo in se po-
gnala v Dravo. Neki kopalec, ki je bil v 
bližini, je prišel na pomoč, toda posrečilo 
se mu je rešiti samo klobuk, ki ga je nato 
oddal na policiji. Kdo je bila ženska, do 
večera niso ugotovili. 

Pozno popoldne pa se je zgodila huda 
nesreča. Pri Schmidererjevem posestvu se je 
kopal v Dravi neki 30-letni moški. Prepla-
val je Dravo, ko pa je hotel plavati nazaj 
in je bil že sredi reke, je začel klicati na 
pomoč. Ker v bližini ni bilo nobenega pla-
valca, se nihče ni upal v deročo reko. Po-
licija je našla neznančevo obleko, vendar 
pa v njej ni bilo nobenih dokumentov. V 
obleki so našli današnjo »Politiko«, neko 
Vojnovičevo knjigo in neki blok, na kate-
rem je bilo napisano ime Božiček. 

Poslisšala Jc 
glas srca • • • 

Beograd, 26. julija. 
V bolnišnici železničarskega prometnega 

osebja na Dedinju je bila dalje časa na-
meščena 261etna usmiljenka Emanuela 
Adamičeva, po rodu Slovenka iz Grosup-
lja in sestra znanega ameriškega sloven-
skega književnika Louisa Adamiča. Prav 
tako je bil uslužben v bolnišnici strojnik 
Stevan Beleta. Ta se je v lepo usmiljenko 
zagledal in jo hotel za ženo. Sestra Ema-
nuela ni ostala dolgo ravnodušna nasproti 
Beleti, zlasti ko je videla, da je njegcr.a 
ljubezen iskrena. 

To je opazila tudi predstojnica Gabriela 
in je mlado usmiljenko poklicala k sebi, 
kjer jo je opomnila na zaobljubo, da se 
kot usmiljenka odreka vsemu posvetnemu. 
Te besede so imele za posledico, da je se-
stra Emanuela sklenila ostati v bolnišnici, 
a Beleto so prestavili k železniški direkciji 
v Subotici. 

S tem pa zgodba še ni bila končana. 
Sestra Emanuela se je dolgo borila sama 
s seboj, dokler ni naposled zmagala ljube-
zen. Oba sta si seveda stalno dopisovala 
in nekega dne je dobil Beleta bolniški do-
pust za teden dni. Poslali so ga v bolniš-
nico na Dedinju. Sestra Emanuela je bila 
že pripravljena. Ko je minil teden, je Be-
leta zapustil bolnišnico in zvečer je E m » , 
nuela pobegnila, oblečena v civilno obleko, 
katero ji je priskrbel njen zaročenec. Oba 
sta se nato odpeljala k njegovim staršem 
v Subotico. Subotiškemu dopisniku »Vre-
mena« je Adamičeva izjavila, da je pobeg-
nila zato, ker svojega zaročenca resnično 
ljubi. Vprašanje, ali morda beg iz bolniš-
nice obžaluje, je odločno zanikala in izja-
vila. da je srečna. 

Ponesrečen motociklist 
Velenje, 2& julija 

V petek je bil v Slovenjgradcu pregled 
motornih vozil. G. ArženSek Anton, obra-
tovodia v Šoštanju, se je vračal od pregle-
da s svojim motornim vozilom. Pred Ska-
zovo gostilno v Selu, kjer je močan ovinek 
se je nepričakovano srečal z voznikom, ki 
je vozil po levi strani ceste- Nesreča ie bi-
la neizogibna in je z vso silo treščil v voz-
Sunek je bil tako močan, da je sprednji del 
motorja povsem zmečkalo. Lastnik motorja 
je obležal s hudimi poškodbami na tleh. 
Njegovo soprogo, ki je sedela zadaj, je vr-
glo v obcestni jarek. Sreča v nesreči je ho. 
tela, da ie odnesla le nekaj prask. Hudo 
ranjeni Arženšek je bil hitro prepeljan k 
banovinskemu zdravniku g. dr. Vidmarju v 
Velenju, ki mu je nudil pomoč. Zdravniko-
va preiskava je ugotovila, da 6i je Aržen-
šek pri padcu prebil vso kožo od temena 
preko desnega ušesa do nosu. tako da mu 
je koža kar v krpah visela od njega. 

Usoden padec kolesarja 
Ljubljana, 26. juhja 

Danes pozno popoldne okoli 18. ure se 
je peljal 321etni krojaški mojster Viktor 
Vrenjak, stanujoč v Rožni dolini, Cesta V|I. 
22, s kolesom proti Erbežniku. Med poijo 
pa se je neprevidno obrnil, tako da se je 
zaletel e kolesom v neko hruško. Vrenjak 
je padel 'ako nesrečno, da je dobil hude 
poškodbe po glavi in pretres možganov. 
Poklicati so morali reševalce, ki so ga z 
avtomobilom prepeljali v bolnišnico. Vre-
niakovo stanje je precej resno. 
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K u p u j t e 

d o m a č e b l a g o : 

Potrtim srcem javljamo vsem sorodnikom, prija-
teljem in znancem tužno vest, da ie naša ljubliena 
soproga, hči, sestra, teta, gospa 

KRISTINA KOŽELJ 
dne 25. julija popoldne ob 18. uri, previdena s sveto-
tajstvi nagloma preminila. 

Pogreb predrage se bo vršil dne 28. julija ob 16. uri 
popoldne iz hiše žalosti, Bleiv.-eisova cesta 15, na po-
kopališče k Sv. Križu. 

Drago rajnico priporočamo v blag spomin. 

V LJUBLJANI , dne 25. julija 1936. 

žalujoča rodbina K O Ž E L J - O S A N A . 

Urejuje Davorin Ravljen. — Izdaja za konzorcij »Jutra« Adolf Ribnikar. — Za Narodno tiskarno d. d. kot tlskamarja Franc Jezeršek. — Za inseratnl del je odgovoren Alojz Novak. — Val v Ljubljani. 


